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Bluegrassová
asociace
Co je Bluegrasová asociace ČR z.s.? 
BA je zapsaný spolek (dříve občanské
sdružení) založené v roce 1995, celou
organizaci řídí zvolené předsednictvo,
současným předsedou je Petr Brandejs.

Co je cílem BA?
Cílem BA je, aby se bluegrassu dařilo
v ČR co nejlépe, aby se rozvíjel, byl
v kontaktu se zahraničím a co nejvíce
se rozšířil. BA se také snaží zajistit
co největší informovanost svých členů.

Jaká je činnost BA? 
 »     BA vydává Bluegrassové listy. 
 
 »     BA spolupořádá nejstarší evropský
        bluegrassový festival v Evropě,
        Banjo Jamboree. 

 »     BA používá databázi členů k zaslání
        pozvánek na nejrůznější
        bluegrassové akce. 
 
 »     BA vítá další náměty svých členů.
 
 »     Internetové stránky BA jsou na adrese
        http://www.bacr.cz.

Členství v BA

 »     Členství v BA je na kalendářní rok s tím,
        že kdo se stane členem do 30.6., zaplatí
        plný roční příspěvek 200 Kč, kdo
        po 30.6., zaplatí 100 Kč.
 
 »     Pro kapely je možno využít institut
        kolektivního členství za 500 Kč, každý
        z kapely obdrží průkazku a bude dostávat
        vlastní výtisk BL (všechny výtisky budou
        zasílány na adresu kapelníka) a samozřej
        mě bude mít i všechny další výhody
        vyplývající z členství.

 »      Dalším typem členství je pořadatelské
         členství za 500 Kč, pořadatel dává členům
         BA slevu na vstupném (min 10%, alespoň
         20 Kč) na jím pořádaných akcích a uvede
         BA na plakátech; sám má zdarma zajištěnu
         inzerci svých akcí v BL (1 stránkav BL / rok
         / na akci), na webu BAČR v dalších
         tiskovinách vydávaných BAČR.

 
 »     Pro sponzory BA je určen institut
        doživotního členství za 5.000 Kč.

 »      Všechny typy členství vyřizuje sekretář BA,
         který rovněž dojedná individuálně
         podrobnosti týkající se kolektivního,
         pořadatelského a sponzorského členství.
         Za člena je rovněž možno přihlásit se na
         některých akcích. 

Výhody členství
 »      Slevy ve vybraných obchodech
         s hudebninami.
 
 »      Zdarma Bluegrassové listy nejméně
         4x ročně.
 
 »      Zařazení do databáze členů – v případě
         zájmu možno emailem zasílat pozvánky
         na akce.
 
 »      Možnost zapůjčení aparatury.
 
 »      Sleva na vstupném na Banjo Jamboree
         a některé další festivaly a akce. 

Zájemci o členství mohou zasílat peníze
převodem nebo složenkou nebo na účet:

 
2801981784/2010,  Fio banka

Do kolonky "zpráva pro majitele účtu" uveďte
svoje jméno příjmení (ev. název kapely)
+ "členství BAČR". Pokud jste noví členové,
pošlete prosím emailem svou adresu na 
petrgartner@tiscali.cz, ať víme, kam posílat
Bluegrassové listy. Případné informace
u členů výboru:

Petr Brandejs 
(předseda a šéfredaktor bluegrassových listů) 
mobil: 777 122 569, 
email: brandejs@seznam.cz.
 
Petr Gärtner 
(databáze členů, průkazky)
mobil: 737 971 477, 
email: petrgartner@tiscali.cz
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Slovo předsedy
Milé členky a členové,

zdravím vás z univerzity v Madisonu ve 
Wisconsinu, kde jsem za peníze Ful
brightovy nadace školen, abych se stal 
(ještě☺) lepším učitelem. Po týdnu mám 
za sebou první bluegrassový jamsession 
a první návštěvu koncertu.

Ještě k nadacím. Na  našem českém blue
grassovém pískovišti zatím chyběla na
dace podporující bluegrass. A jsem o
pravdu rád, že můžu říct   už je tu! Za
ložil ji Rosťa Čapek se svou ženou Ivou 
a podrobné informace, jak přispět, pří
padně, jak z ní čerpat prostředky, najde
te na jiném místě bluegrassových listů. 
Gratulujeme k úspěšnému založení a 
přejeme hodně přispivatelů!

BL jsou mimo jiné nabity informacemi 
o letních festivalech a vzhledem k re
kordní účasti na 50. Banjo Jamboree se 
zdá, že po covidu je zase vše ve starých 
kolejích. Podle toho, co čtu v novinách, 
to asi neplatí o koncertech, ale to otázka 
spíš na sociology. Každopádně, když 
můžete, podpořte prosím umělce návště
vou jejich vystoupení, díky!

Banjo Jamboree v Čáslavi se myslím 
povedlo, děkujeme všem divákům, or
ganizátorům, dobrovolníkům, muzikan
tům a Vincemu s Martinem Čechurou, 
kteří zajistili fantastický sborník fes
tivalu, částečně financovaný vydraže
ným banjem od Rosti Čapka. Na Banjo 
Jamboree se s pořadatelstvím rozloučil 
Honza Hejčl, díky za dlouhá léta práce! 
Mimochodem, do pořadatelského týmu 
hledáme posily!

Občas mám pocit, že výčet činností 
BAČR budí v lidech pocit, že máme 

kancelář, kterou řídí můj tajemník, který 
má k ruce sekretářku atd.. Na jednu stra
nu je to pochvala, ale na druhou stranu 
občas cítím přehnaná očekávání. Nic
méně na závěr bych s vámi rád sdílel 
část emailu, který mi nedávno poslal 
Láďa Matějka, náš pravidelný přispě
vatel.

„ ... když jsem si tvůj mail přečetl dnes 
ve 4 ráno, (kdy jsem si zapomněl vy
pnout mobil a probudili mě ptáci), uvě
domil jsem si, že jediné volné časové 
okno pro zpracování profilu kapely Red 
Wine mám dnes mezi 4:15 a 7:15, kdy 
odjíždím na týden z Prahy (kde mám k 
dispozici PC) na chalupu, kde mám jen 
tablet, na kterém bych to „nedal". Takže 
jsem se přinutil vstát a v příloze posílám 
článek.“

Tak s takovými nadšenci se dá samo
zřejmě zvládnout leccos!

Hezký bluegrassový podzim! 

                 
Petr Brandejs                              
předseda BAČR
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Rozhovor s Jardou Průchou
Výrobce hudebních nástrojů Jarda Průcha obdržel v září 2021 ocenění 
Mezinárodní bluegrassové asociace IBMA Distinguished Achievement Award, 
což je v překladu Cena za mimořádný přínos a rozvoj bluegrassu. Je to velmi 
výjimečné ocenění, které z Čechů zatím získali jen Lilka Pavlak, žijící už léta 
ve Švýcarsku, a zásadní průkopník našeho žánru banjista a spoluzakladatel 
Greenhorns Marko Čermák. Abych Jardu ušetřil odpovídání na rutinní 
otázky, uvádím, co o sobě Jarda Průcha už mnohokrát převyprávěl a napsal:

Pětistrunné banjo mě okouzlilo již v 
osmi letech. Poprvé jsem zvuk banja, 
sice tenorového, slyšel na skautském 
táboře u táborového ohně. Zvuk pěti
strunného banja a bluegrass jsem po
slouchal pod okny pozdějšího dlouhole
tého spoluhráče Honzy Hudečka. Ten 
vždycky, když přišel z práce, poslouchal 
gramodesky s bluegrassem, které mu 
posílal kamarád z USA. My jsme tam s 
bráchou Ivanem chodili. Sedali jsme 
pod oknem, kde Honza bydlel, a poslou
chali jsme, co si pouštěl.

Jsem věrný Scruggs  stylu. První banjo, 
které jsem si postavil v šestnácti letech, 
odstartovalo moji kariéru výrobce hu
debních nástrojů. Moje banja a mando
liny hrají po celém světě od USA až po 
Japonsko. Z dílů, které vyrábím se svý
mi partnery, se vyrábějí banja Gibson, 
Stelling, OME, Huber a další. Jsem také 
náruživým hráčem squashe. Bluegrass, 
country a zvuk banja mě provázejí i na 
cestách na mém harleyi, který se stal 
neodmyslitelnou součástí mého životní
ho stylu. V kapele jsem proslul jako 
„Ten, který nikdy nepřišel včas“.

Jardo, v první řadě gratuluji k této 
obrovské poctě a současně se omlou
vám, že nám dostat se k rozhovoru s 
tebou trvalo tak dlouho, úkolů (hlav
ně s 50. Banjo Jamboreem) bylo mno
ho. Mimochodem, děkujeme, že ses 
tam se svými nástroji zastavil. S ban
jem (čtyřstrunným) ses podle v angli
čtině poskytnutých rozhovorů poprvé 
setkal u táboráku jako ,boy scout‘. 
Chápu to správně, že jsi chodil do tzv. 
TOM – Turistického oddílu mládeže? 
Jak na to vzpomínáš?

Tak nějak to bylo. Od druhé třídy jsem 
hrál na housle. Pak, když jsem začal 
chodit do skautu, jsem začal po vzoru 
starších ,bratrů‘ hrát na kytaru. Jednou k 
táboráku pozvali vedoucí své kamarády, 
aby nám zahráli. Tam se to stalo. Jeden 
z nich hrál na banjo, tenorové.
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Já myslím, že to s těma prstýnkama 
stejně prožívalo víc banjistů tady v 
Čechách. Ale abych odpověděl  bylo to 
koncertě Greenhornů, kde jsem byl po
prvé. Tam jsem viděl Marko Čermáka, 
že má něco na prstech, čím brnká. Pak 
jsem prstýnky někde viděl, vyřezal jsem 
si je z plechu od konzervy. Později jsem 
si je vypiloval z měděného plechu, v 
drogerii koupil ,niklík‘ (prášek, který se 
rozpustil ve vodě a vařením se nanesl na 
měděný plech) a doma jsem si je poni
kloval. Ani ti nevím, jestli se to ještě 
prodává. Ale bylo to super. Taky jsem 
někde sehnal adresu Earla Sruggse. A 
napsal jsem mu, samozřejmě špatně 
použitým výrazem v angličtině o,rings‘
(prstýnky). Já nevěděl, že se tomu říká 
picks. Ale hezký bylo, že mi jeho žena 
Luisa odpověděla, že neví, které prstýn
ky myslím. Fakt, když na to vzpomínám 
dneska, byla to krásná doba. Když jsem 
sehnal první překlad Scruggs školy za 
350 korun, sítotisk kopie, byl jsem v 
sedmým nebi. Denně jsem u toho seděl, 
když jsem přišel z učňáku cca od tří do 
deseti do večera. 

Ale když jsem slyšel ten zvuk, věděl 
jsem, že banjo je nástroj, na který 
musím hrát. Skauta nám pak zakázali, 
tak se z nás stal turistický oddíl. V 
Komořanech, kde jsme bydleli, byla 
velmi velká komunita trampů. Country, 
folk, bluegrass byla muzika, která se 
poslouchala a hrála. Samozřejmě, že 
moje první banjo byla čtyřka, ale pro
tože už jsem poslouchal Greenhorny, 
Rangers, KTO, jsem věděl, že všichni 
hrajou na pětistrunné pikované banjo, a 
tak jsem i na tu čtyřku zkoušel pikovat. 
Později jsem koupil doma dělanou
,pětku‘  buben stočený z plechu, na tom 
natažená blána z bubnu a krk z kytary, 
ohoblovaný z boku, kde byla ta,pátá‘ 
struna. To bylo něco! Pak jsem si za 
první brigádu v patnácti pořídil první 
originál pětku ,Marmu‘. To už fakt bylo 
dělo. Obrovským impulsem i bylo vydá
ní desky Dvorana slávy.

Roztomilá je historka, jak sis vyrobil 
náprstky z konzervy. Pamatuješ si 
ještě nějaké další technické „vychy
távky“ z té vzdálené doby?

Dvě trofeje od IBMA v rukou svých držiteů, Jardy Průchy a Marko Čermáka
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Magneťák tam a zpět, zpomaleně. Až mi 
táta vždycky po desátý vypnul jistič 
elektriky do mého pokoje, aby mohli jít 
spát. Dalším trhákem bylo capo z tužky 
a zavařovací gumy.

Na stránkách také uvádíš jako zá
sadní raný vliv návštěvu koncertu 
Greenhorns. Pokud vím, nedávno jste 
Markovi vyrobili banjo přesně podle 
jeho specifikací. Jak vlastně ten ná
pad vzniknul?

Pro každého z nás byl Marko Čermák 
bůh a vzor a stále je. Já a Marko jsme se 
ale nějak míjeli. On mi až teď, po 
letech, řekl, že o mně věděl a vnímal, že 
se stavbě banjí věnuju. Ale nějak jsme k 
sobě nenašli cestu. Marko je strašně 
skromnej, slušnej pán, já jsem se vždy
cky nějak styděl ho oslovit a on měl 
dojem, že jsem nepřístupnej. Museli 
jsme se tomu zasmát. A po těch letech 
jsme se teď dost skamarádili. A pro mě 
je on stále obrovskou legendou. Od roku 
1989 každý rok, vyjma roku 1992, 
jezdím pravidelně do USA. Jednou, 
dvakrát, někdy třikrát ročně. Ani nespo
čítám, kolikrát jsem ten oceán přeletěl. 
Každoročně na IBMA, Wintergrass v 
Seattlu, SPGMA v Nashvillu, Merle 
Fest a další festivaly. Četností  návštěv 
v USA jsem tam asi i trochu prošlapával 
nám všem cestičku. Dostával do podvě
domí Američanů dění v bluegrassu v 
Čechách. A i to, že se u nás vyrábějí 
velice dobré nástroje. Mnohokrát jsem 
se tam potkal s Robertem Křesťanem a 
Druhou trávou, kteří tam s velkým úspě
chem prezentovali naši bluegrassovou 
scénu. Proto mě IBMA oslovila, abych 
cca před patnácti lety v roce 2007 pře
četl prezentaci Marko Čermáka, který 
jako první Čech právě tuto cenu 
Distinguished Achievement Award dos
tal. S Martinem Mikulášem jsme pre
zentaci dali dohromady.

Já to tam pak na jednom ,show casu‘, 
před několika stovkami lidí četl. Já jsem 
fakt velkej trémista, tak se dnes musím 
smát tomu, když si vzpomenu, jak jsem 
ten den pobíhal v Nashvillu v parku a 
zkoušel si dokola číst ten text, abych to 
přeblekotal aspoň trochu srozumitelně. 
Bylo to fakt velkej neskutečnej zážitek. 
Hrdost, že jsem Čech jako Marko – 
banjista Čech, který za to dostal cenu v 
Americe. Marko nemohl ze zdravotních 
důvodů jet, tak jsem měl tu čest jeho 
cenu  plaketu  pro něj převzít, něco 
neskutečného. Stejnou cenu obdržel 
například i náš kamarád Geoff Stelling  
neskutečný výrobce banj, můj velký 
vzor a dlouholetý přítel. Ale ani ve snu 
by mě nenapadlo, že stejnou cenu někdy 
dostanu i já.

Minulý rok, někdy v květnu, červnu mi 
psala Alison Brown sms zprávu. Na 
naše banjo hraje dlouhá léta. Psala, že 
by se mnou potřebovala prodiskutovat 
nějaký problém na banju. Něco seřídit, 
takže video call; no se mnou, snad první 
můj video call. No nakonec tedy spojení 
nastalo a po úvodním pozdravu mi 
Alison povídá: A víš co je to Distingui
shed Achievement Award? Já hned od
pověděl, že samozřejmě vím, protože 
jsem tuto cenu přebíral před lety pro 
Marko Čermáka. Chvíli ticho a ona pak 
povídá: A víš kdo tu cenu dostane letos? 
Já stále nic, fakt mi to stále nedocvaklo. 
No a Alison povídá: letos to dostaneš ty. 
Já oněměl, jen jsem koukal do telefonu, 
něco blekotal, pak jsem poděkoval, 
rozloučili jsme se a já dobu civěl v dílně 
než jsem se dal dohromady. Pak jsem se 
sebral, přešel domů a řekl to Petře. 
Tekly mi slzy. Seděl jsem na terase a 
popíjel gin tonic, Petra se mnou. Kou
kali jsme do stromů a vychutnávali si tu 
chvili. Byl jsem šťastnej, dojatej. Pro
tože byla doba covidu, ani já si nemohl 
paradoxně svoji cenu osobně přebrat. 
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Natočil jsem zdravici a v USA, během 
IBMA jsem přítomné z plátna pozdravil 
a poděkoval za ocenění. Alison mi před 
udílením ještě psala, koho bych chtěl, 
aby moji prezentaci na vyhlášení četl. 
Že je dost lidí, kteří o to projevili zájem. 
Samozřejmě, že volba padla na Alison, 
jsme velmi dobří přátelé a na banjo 
nebo banja nám hraje spousty let. 
Překvapením pak bylo, když na plátně 
promítla zdravici od Luboše Maliny a 
Roberta Křesťana, syna Honzy a jeho 
malé dcery. Tajně to s nimi domluvila. 
Já si ten ceremonial pouštěl v přímém 
přenosu na televizi doma a tak jsem byl 
mile překvapenej, kdo mě z televize z 
Ameriky pozdravil. Pak přišla lavina 
gratulací, hlavně zvenku. Samozřejmě 
za osobní gratulace a stisk ruky děku
jeme i všem doma. Překvapilo mě, že i 
skoro po roce na Banjo Jamboree si 
plno lidí vzpomnělo a přišlo gratulovat. 
Nesmírně si té ceny vážím ale zároveň 
si uvědomuju, že je to pro nás velký 
závazek do budoucna.

A tím se dostávám k banju pro Marka. 
Každoročně v dílně pořádáme vánoční 
besídku, kam zveme všechny naše 
známé, blízké, kamarády muzikanty. 
Napadlo mě, že besídku uděláme více 
slavnostní a já se veřejně pochlubím 
svou plaketou. A pozveme i Marko 
Čermáka, aby i on přinesl svoji plaketu. 
A tak to společně konečně oslavíme. S 
Petrou a Honzou jsme přemýšleli, jak to 
všechno navlíknout a spojit s tím, že 
bych chtěl Markovi za sebe a všechny 
nás, blázny banjisty, poděkovat. Doho
dli jsme se, že mu uděláme banjo. Ale 
protože jsem chtěl, aby na něj fakt hrál, 
tahal ho na trampy a používal ho, tak 
jsme vymysleli, že nebude nijak zvlášť 
načinčané, bude lehké atd. Zkrátka aby 
ho nestrčil do vitríny a tam se na něj 
prášilo  tedy jednoduchý design.

Jako základ jme zvolili náš model 
SPIRIT – Steve Dilling Light weight. 
Jednoduché, přehledné perleťové vyklá
dání. Banjo je celé lakované v matu, 
díly jen přebroušená, navoskovaná mo
saz, která chytla krásnou patinu, Marko
vo jméno vyryté na perleťové destičce 
na hmatníku a krytce nad nastavitelnou 
výztuhou krku. Zkrátka krásný, decent
ně vypadající, ale super znějící banjo. 
Protože znova přišla vlna covidu, besíd
ku jsme museli zrušit, ale naštěstí se 
ještě konal koncert Greenhornů. Záslu
hou Milana Krbce a Jirky Spurnýho, 
kteří mě na koncert pozvali, jsem si 
svoji cenu mohl odprezentovat před 
jejich posluchači.

Markovo jméno na hmatníku nového banja
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Chtěl jsem pak za ním vyjet a pracovat 
pro něj, ale nějak se to zvrtlo a nedostal 
jsem v tom dvaadevadesátém vízum. 
Nezatrhli mi to komunisti, to už bylo po 
převratu, ale US ambasáda.

Po letech jsme se s Geoffem Stellingem 
k tomuto tématu vrátili. To už jsme s 
klukama dělali i díly pro Gibsona a 
všechny známé výrobce. Chtěl jsem se 
tam přestěhovat, dělat značku Průcha v 
USA a současně šéfovat výrobě u 
Stellinga. Nakonec z toho sešlo. Asi to 
tak mělo být. Můj syn Honza do USA 
nechtěl. A pro mne to bez něho už v 
těchhle letech nějak nadávalo smysl. 
Tak nějak si ale pořád říkám, že jsem 
měl jet. Člověk nikdy neví.

V roce 1990 se ti s pomocí Jiřího 
Spurného (dnes banjista Zelenáčů) 
podařilo získat dealera v USA, kte
rým je Greg Boyd. Jak se ti s ním spo
lupracuje? (V článku o tobě v Banjo 
Newsleteru jsou zmíněny jeho dlouhé 
telefonní hovory ☺.

Greg Boyd v USA moje nástroje uvedl 
na trh, zkrátka mě tam zavedl jako 
značku. Seznámení s ním bylo taky 
docela zajímavý. Jirka mi tam vezl ban
jo, aby mi ho někdo vystavil na Namm 
show v Los Angeles. Vše bylo domlu
vené, ale Jirkovi se nepodařilo s tím 
člověkem spojit. Sám si chtěl koupit 
Gibson banjo. Na výstavě ale Gibson, 
jako firma, nemohl nástroje přímo pro
dávat. Muselo to být přes dealera. Proto 
ho Larry Barneveld od Gibsonů, za 
kterým jsem Jirku poslal, zavedl za 
Gregem, který jejich banja prodával. 
Jirka si koupil Gibsona a přitom moje 
banjo Gregovi ukázal. Myslím, že to byl 
náš model BAT. Greg byl ohromen a s 
kamarádem Mikem Staingerem vzali 
banjo na hotel, kde ho v noci do 
šroubku rozebrali.

Marko se ženou Vlaďkou dorazil na 
koncert Greenhornů jako každoročně, 
ale samozřejmě jsme si to několikrát 
ověřovali. Všechno se nám podařilo 
utajit, takže Marko nic netušil. Když 
jsem skončil se svým úvodním slovem, 
pozval jsem Marka, jako držitele stejné 
ceny na podium. Byl to fakt dojemnej 
zážitek tam stát se svým vzorem a 
děkovat mu za vše, co pro nás banjisty 
udělal, co pro nás znamená. Pak na 
jeviště přišel syn Honza s banjem, které 
jsme Markovi s velkou slávou a díky 
předali. Marko byl překvapenej a velmi 
dojatej. Nádhernej večer. Teď už všech
na banja odložil a skutečně hraje jen na 
to naše. Velmi si toho považuji. Při 
jedné z jeho návštěv u nás v dílně jsme 
Markovi předali jako prvnímu plake
tu ,Čestné členství v týmu Průcha Blue
grass Instruments‘.

Těsně před sametovou revolucí ti 
světově uznávaný výrobce banj Geoff 
Stelling, poté, co viděl tvoji kopii 
Stellingu, nabídl práci ve své dílně, 
ale komunisti ti samozřejmě nedali 
pracovní vízum. Zvažoval jsi po listo
padu 89, jestli o něj nepožádat znovu?

Bylo to trochu jinak. V 89. roce jsme s 
Robertem Braunem poprvé vyjeli do 
USA za Tonym Trischkou. Samozřejmě 
jsem s sebou vzal dvě banja, která jsem 
chtěl v USA ukázat právě Geoffovi Stel
lingovi, se kterým jsem si celá léta za 
komunistů dopisoval. Ukázal jsem mu 
kopii jeho Stellinga, kterého jsem dělal 
podle fotek z katalogu, který mi poslal. 
Fotky jsme s Pavlem Krištůfkem zvět
šili a překreslili. Vycházeli jsme z toho, 
že blána má průměr 11“, od toho jsme 
dopočítali vše ostatní. Právě na tom prv
ním IBMA jsem po zhlédnutí prvního 
originál Stelling banja zjistil, že jsme se 
odchylili snad jen o milimetr. Geoff, 
když banjo viděl, hned mi nabídl práci. 
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A byli u vytržení, že někde v Praze, 
někdo může dělat tak super nástroje. 
Druhý den se s Jirkou Greg domluvil, že 
moje banjo koupí a že by chtěl naše 
banja prodávat. A bylo to. Greg nás v 
Americe udělal, prodal nám spousty 
nástrojů, spousty dílů. No ale ano, peklo 
je, když ti Greg zavolá, to je třeba na 
hodinu a půl. Nedostaneš se ke slovu. 
Greg stále vypráví, a ty se snažíš nějak 
hovor ukončit, protože chceš dělat. Stále 
spolupracujeme, ale není už to tolik jako 
dříve. Trh se změnil, nastala éra inter
netu. Dneska lidi objednávají napřímo, 
nepotřebujou ten mezičlánek. Chápeš to 
– objednal by sis banjo po netu?

Jak jsem pochopil, banjo rozhodlo o 
tvé dráze výrobce hudebních nástrojů. 
Kdy došlo na vyrábění mandolín a proč?

Mandolína je tvarově nádherná, velmi 
náročná na výrobu. Úplně něco jiného, 
než banjo. Tedy výzva. Ale já i mando
líny začal dělat poměrně brzy. Hned po 
pár banjech jsem si musel vyzkoušet i 
mandolínu. Ještě za totáče jsem si ne
chal přivézt z USA knihu od mistra 
Siminoffa  How to build a bluegrass 
mandolin. Tam byly plány 1:1, vše do
podrobna popsáno, doplněno fotkama. 
Tak jsem mohl začít. Ale bylo to krásný 
objevování, zkoušení. Občas, při hraně
ní závitku na hlavě a na těle mandolíny 
se snažím pochopit, proč to právě Loyd 
Loar takhle nadesignoval. Je to strašně 
složitý tvar na výrobu, ale tak krásný. 
Tvar a síla desek, žebra a druhy žebro
vání, co ovlivňuje zvuk, paráda. Na jed
nu nám hraje Adam Steffy a je s ní 
velmi spokojen. Je pěkný vidět tahle esa 
hrát na nástroj z naší dílny. Chtěl bych 
se výrobě mandolín věnovat mnohem 
víc, ale starosti okolo stavby naší nové 
dílny, pak i domu a náročnost výroby 
kovových dílů, navíc doba covidu mě 
od toho načas úplně odstavily.

Ale jak asi dobře víš, já se jen tak ne
vzdávám. Ještě jich pár super určitě vy
robím.

Zpočátku jsi kooperoval s Vláďou 
Ptáčkem a Pavlem Krištůfkem, kteří 
ti dodávali díly na banja. Teď už si 
děláte všechno sami? Je to levnější?

Ono to takhle není a ani nebylo. Ale 
protože se mě na to ptalo už víc lidí, 
radši to trochu rozvedu. Moje původní 
profese je nástrojařina. Tedy všechno, 
co se točí kolem práce s kovy. Navíc vše 
je vyráběno ve velmi přesných toleran
cích, v setinách, maximálně desetinách 
milimetrů. Proto jsem si všechny díly na 
banjo vždycky vyráběl sám. Háčky, 
flange, struníky, opěrky, tone ringy atd. 
Já si všechny díly vyráběl jako fušky v 
práci, v nástrojárně, kde jsem pracoval. 
Byl jsem banjem posedlý a všichni v 
práci to o mně věděli, fandili mi. Sehnal 
jsem si i slévárnu, kde mi  samozřejmě 
v té době načerno  odlévali tone ringy. 
Později jsme se spřátelili s Vláďou 
Ptáčkem, kterého jsem potkal na jednom 
z prvních Banjo Jamboree v Kopidlně, 
které se konalo tenkrát ještě v sokolov
ně. Od té doby se hodně kamarádíme. 
Tone ringy a flange jsem si točil po 
práci v nástrojárně. Sháněl jsem si 
výpalky mezikruží na železný flange. 
Tak to v té době bylo. Pak, když už toho 
bylo víc, domlouval jsem si vždycky v 
práci, jestli by mi to někdo ze sou
stružníků nevytočil. Jednou jsme o tom 
s Vláďou kecali a on se mi nabídl, že mi 
ringy z odlitků bude točit. Pak si Vláďa 
po revoluci koupil soustruh, zařídil si 
vlastní dílničku a časem začal vyrábět 
vlastní tone ringy. Později začal vyrábět 
i stahovací kroužky a flange, tak jsem to 
bral od něj. Bylo to tak pohodlnější. S 
Pavlem jsem se kamarádil ještě dřív než 
s Vláďou. Vzájemně jsme si vypomáha
li, já mu dělal kovové díly, on zas někdy 
řezal perletě a tak.
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Pak emigroval do Německa, ale pořád 
jsme byli nějak v kontaktu. Pak se vrátil 
do Čech, nepamatuju si přesně tu časo
vou posloupnost. Později Pavel udělal 
formu na litý flange, začal dělat i háčky. 
V té době já už dělal opěrky, všechny 
struníky, tyče, resonátor hardware atd. A 
k tomu celá banja a mandolíny. Celko
vě, když to dnes zpětně hodnotím, byl to 
docela risk. Já si vždycky z Ameriky 
přivezl originál  Presto struník, opěrku. 
Huber mi dal starý Clamshell tailpiece. 
Já, aniž bych věděl, že to někdo bude 
kupovat, jsem na všechno nechal udělat 
stříhací nástroje, ohýbačky, přípravky. 
Dával jsem do toho všechny peníze. 
Každý rok, každou návštěvu v USA, 
jsem klepal na dveře firmy Gibson. To 
už jsem se znal i se všemi důležitými 
lidmi od Gibsona a i s ostatními výrob
ci. Nabízel jsem Gibsonům svoje díly. 

Vždy to bylo to samé, odpověď by
la ,my máme své dodavatele‘. Pak 
jednou nastal zlom na SPBGMA 
festivalu v Nashvillu. Měli jsme s 
Gregem Boydem stánek vedle firmy 
Gibson. V pátek odpoledne přišel Char
lie Derrington (velký odborník na man
dolíny, v té době šéf akustické divize u 
Gibsona  banja, mandolíny, dobra  
tehdy už také člověk, se kterým jsem se 
znal) a další lidé z vedení firmy. Byli 
dost nervózní, něco si povídali a pak 
zmizeli. Já šel za Charliem a ptal se ho, 
co se děje. Charlie mi řekl, že v sobotu 
má být autogramiáda Earla Scruggse, že 
ho nemají kam posadit. Já mu povídám, 
že to není problém. Měl jsem tam dva 
stoly, tak že jeden sklidím a oni že ho 
můžou použít pro našeho boha, mistra 
Scruggse. Pro mě by to byla obrovská 
čest. Charlie se usmál a zmizel.

Lisovací a ohýbací nástroje na všechny banjové díly.
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V sobotu Gibson samozřejmě zaplatil 
pronájem další místnosti, kde se konala 
autogramiáda. No ale Charlie v sobotu 
odpoledne za mnou znova přišel a poví
dá: Jsi tu ještě v pondělí? Já že ano. A 
on: tak jdeme na oběd. Když jsme se 
sešli, uvítali se, dali si pivo, tak on mi 
nabídl kontrakt na veškeré kovové díly 
na banjo kromě tone ringů. Později to 
rozšířil i na mandolínové struníky, které 
už jsem v té době také vyráběl. To je to, 
jak se říká, být ve správný čas na 
správném místě. Prostě bomba, hned 
jsem volal Vláďovi a Pavlovi. Po příletu 
jsme se dohodli – my tři jako parťáci. 
Vláďa bude dělat stahovací kroužky, 
Pavel flange, háčky, já struníky, opěrky, 
resonátor hardware, tyče do bubnů, 
mando struníky. Všechno jsem to koor
dinoval a odesílal z naší dílny. To byl 
pro Gibson company ten největší bonus. 
Vše dodáváno dohromady, z jednoho 
místa a navíc v daleko vyšší kvalitě, než 
dosud měli od jiných dodavatelů.

Když začali brát Gibsoni, začali brát i 
všichni ostatní. Byl to obrovskej kon
trakt. Od 1 000 do cca 1 500 sad dílů 
ročně pro Gibsona, skoro to samé všem 
ostatním. To bylo cca od roku 1999 do 
2010. Pecka, ani dneska nevím, jak jsme 
ta kvanta dílů mohli stíhat dělat. Pak 
příšla finanční krize, povodně v Nash
villu a vše šlo dolů. Gibson úplně přes
tal vyrábět banja. Já jsem dál prodával 
všechny díly dohromady ostatním vý
robcům, svoje banja a mandolíny. Něco 
asi někdy musí skončit. S Vláďou jsme 
pokračovali dál. Ale s Pavlem už jsme 
se nějak nedohodli na další spolupráci. 
A já najednou neměl flange a háčky. 
Docela velký zádrhel pro prodej, ale 
hlavně i pro naší výrobu banj. Ale asi to 
tak mělo být. V té době jsme s Jirkou 
Spurným u Jima Millse sehnali předvá
lečnou flange a stahovací kroužek. Sko
ro sto let staré, ale v super stavu.

V té době už jsem měl koupený poze
mek na nový dům a dílnu. Tak jsem byl 
před rozhodnutím. Začít stavět novou 
dílnu nebo zaplatit formu na flange. Jak 
myslíš, že to dopadlo? Já fakt nic ne
vzdávám. Tak jsem ten stoletý kus 
rozměřil a zadal výrobu formy. Za ne
celý rok jsem měl formu a první flange. 
Když jsem měl první vzorky, vzal jsem 
je ukázat Jimovi Millsovi. Samozřejmě 
mi novou ,starou‘ flange vychválil. Je to 
dokonalá kopie, téměř k nerozeznání od 
originálu. K mému překvapení mě ale 
zaskočil otázkou: A kdy vyrobíš formu 
na stahovací kroužek? Oni totiž ty nej
cenější předválečné kusy měly flange a 
stahovací kruh (tension hoop) vyráběné 
ze slitiny, které se v USA mezi banjisty 
říká ,pot metal‘. Je to zinková slitina  
Zamak. No, když jsem přijel domů, 
věděl jsem, že dílna bude zase odložena, 
protože jsem se hned pustil do další 
formy. Další obrovská finanční zátěž. 
Takže dneska jsme soběstační. Vláďa 
nám stále dodává jeho výborné tone 
ringy, v menších počtech jeho mosazné 
stah. kruhy, točí nám dřevěné bubny atd. 
Jen se obávám toho, kdy mi řekne, že už 
se mu nechce dělat. Všichni stárnem a 
už nám všem po tý šedesátce síly ubý
vají. Pak budeme muset skočit i do těch 
tone ringů. Proto teď měníme lisovnu, 
tak jsme museli udělat inventuru všech 
lisovacích nástrojů. Musím říct, že jsem 
ani nevěděl, že těch nástrojů máme 
tolik.
 
Všude, hlavně v Americe, si značku 
Průcha Bluegrass Instruments velmi ce
ní, protože my ta banja nesestavujeme, 
jak je to v USA i tady zvykem. Někdo ti 
udělá krk, někdo resonátor, někdo ti to 
nalakuje, my dodáme kovové díly a oni 
to pak sestaví dohromady. Ale my banja 
vyrábíme celá. Vše si vyrobíme v naší 
dílně. Nalakujeme, sestavíme, včetně 
všech kovových dílů.
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Ty jsou navíc v takové kvalitě, že je 
stále dodáváme i všem předním znač
kám a to hlavně v USA. Když se podí
váš do katalogu firmy StewMac (to je 
firma, která prodává díly na strunné 
hudební nástroje), nemůžeš přehlédnout 
díly banja, které jsou uváděny jako 
PRUCHA, právě proto, že je to pro 
ně ,top brand‘, zaručená kvalita. To je 
velká pocta a uznání, když si uvědomíš, 
že v USA je banjo národní nástroj.

S tebou vyrobeným banjem jsem, 
myslím, přišel poprvé do kontaktu, 
protože na něj hrál v roce 1984 
můj ,banjový bůh‘ a učitel Luboš Ma
lina. Jak probíhala vaše spolupráce?

Luboš je persona, muzikant skvělej 
kamarád. Na naše banjo hrál velmi 
dlouhou dobu. Pak si ho pořídil i Robert 
Křesťan, Sváťa Kotas. Nejdříve to byli 
Poutníci, pak Druhá tráva. Bylo to super 
období . S klukama s Druhé trávy jsme 
se často potkávali na jejich zájezdech po 
USA. Občas jsem se na jejich cestách 
po Americe připojil. V té době jsem 
většinou cestoval sám. Luboš na naše 
banjo hrál dlouhá léta. Udělal toho pro 
nás strašně moc. Ale je jasný, že my 
banjisti stále něco hledáme, tak i Luboš 
značku změnil. To je normální vývoj. 

Luboš mě seznámil s Alison Brown. 
Ukázal jí naše banjo, model Diamond 
Point. Velmi se jí zalíbilo, tak jsme jí ho 
vyrobili. Od té doby je naší hráčkou a 
když jsme vyšli s řadou SPIRIT, dovo
lila nám jeden z modelů signovat jako 
ALISON BROWN signature model. 
Nikomu jinýmu to nedovolila. Stejné 
svolení jsme dostali i od Jason Burle
sona a Steva Dillinga. Celkově je naše 
řada SPIRIT velmi oblíbená.

Banjista Martin Mikuláš s jistým 
Františkem Baštou založili project Vin
tage Beauty www.vintagebeauty.com, 
který se zabývá povětšinou historic
kými bluegrassovými nástroji. S Mar
tinem Mikulášem jste už několikrát 
zorganizovali Gibson mánii – setkání 
majitelů a fanoušků banj Gibson. Na 
Banjo Jamboree jste měli před něko
lika lety krásnou a podrobnou před
nášku o předválečných Gibsonech. 
Jaká je tvoje role v těchto aktivitách?

S Martinem se známe už asi padesát let. 
Docela to letí. Právě s ním jsme začali 
objíždět všechny ty zarputilý vyznavače 
značky Gibson, hlavně ty, kteří se vyz
nají v historii a prewar banjech a nás
trojích. S Martinem jsem úplně propad
nul kouzlu těch starejch nástrojů, těm 
staře a zatuchle vonícím futrálům a 
oprejskaným banjo skvostům. Tomu 
echt starýmu Gibson zvuku. Byli jsme 
společně poprvé u Jima Millse, Tonyho 
Williamsona, na prvním Banjotonu. 
Martin je posedlý značkou Gibson a 
přišel s myšlenkou dělat pro stejný 
nadšence Gibson mánii tady v Čechách. 
Byl jsem i při nákupu některých Prewar 
Banjos do jejich sbírky. Gibson mánie je 
fakt super akce, setkání s lidmi, muzi
kanty, sběrateli, kteří obdivují značku 
Gibson. Na akci, stejně jako v USA na 
Banjotonu, smíš přivézt jen nástroj 
Gibson.
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Martin vždy připraví zajímavou před
nášku k nějakému tématu. Já se starám 
o technickou stránku. Teď, když máme 
naši vlastní novou dílnu a jsme přes díly 
propojeni se značkou Gibson a i všemi 
výrobci, je tak nějak přirozené, že se 
tato krásná akce pořádá u nás. Já jsem 
po ruce, abych vysvětloval vše kolem 
technologie výroby a jejích detailů. Vši
chni pak chtějí i radu nebo servis atd. Je 
to nádhera mít třeba padesát Gibsonů na 
jednom místě. Všichni zkoušej všechno, 
až tě z toho bolí hlava.☺Letošní Gib
son mánie se koná 29. 10. 2022 u nás v 
dílně.

Když už jsme u těch prastarých (a 
hrozně drahých) nástrojů, co si myslíš 
o kvalitě tónu a těch nástrojů vůbec? 
Jsou to hlavně sběratelské kousky, ne
bo je na jejich ,výkonu‘ něco skutečně 
unikátního, jako třeba na některých 
stradivárkách?

Já to samozřejmě nesmírně obdivuju. 
Gibson tu konstrukci vymyslel – mys
lím banjo pot s dvoudílnou a pak jedno
dílnou flangí mezi lety 192430, a od té 
doby se na tom nic nezměnilo. Všichni 
to dodnes děláme stejně. I všechny tone 
ringy, ať už ball bearing, archtop, flat
head, nic se na tom nemění. Prostě to 
funguje. Ale u těch starejch nástrojů je 
jedna důležitá věc  to stáří, hlavně dře
va. Nevím, jestli jsi to někdy zkoušel 
podržet v ruce resonátor nového banja, 
stejných rozměrů, dřeva, hrany, lak a 
resonátor z těch stoletých nástrojů. Ne
srovnatelný… Ten starej je lehoučkej, 
úplně šustí, když se ho dotkneš, to samé 
rimbuben. To nikdy nemůžeš nahradit, 
vyrovnat se tomu. Samozřejmě tone ring 
to je pecka (neskutečná hodnota), ale 
tone ringů velmi kvalitních dnes je na 
trhu dost. Ale to dřevo!☺ Ty nejzná
mější staré prewar kusy, které byly 
hrané hvězdami jako byl Earl Scruggs, 

Ralph Stanley, Don Reno, JD Crowe 
atd., ty nástroje neskutečně hrajou, celý 
život hrály. Samozřejmě, že kvalitativně 
se můžou ta stará banja lišit, ale vesměs 
jsou super. Navíc dneska, když máš 
neskutečné množství druhů strun, ko
bylek, blány atd. Vždycky z těch banj 
dostaneš jen to nejlepší. Ale pozor, je tu 
něco, co stále někteří hráči nechápou. 
Vždycky říkám, že 99% zvuku nástroje 
dělají ruce. Trischka, když zahraje na 
marmu, furt to bude Trischka, to samý 
Fleck, kdyby žil Scruggs, JD, … Ty 
ruce, ten nátisk nemůžeš překonat. Totéž 
hvězdy Jason Burleson, Steve Dilling, 
Alison Brown a mnoho dalších. To jsou 
hráči, kteří z nástroje dostanou vždy 
maximum a tebe to položí. Navíc jestli 
chápeš americkou mentalitu, pro ně, co 
je starší než 100 let, je neskutečná 
historie, všechno je bussines. Gibson je 
pojem, trade mark, co nikdy nemůžeš 
překonat. Proto jsem hrozně hrdej, že 
jsem zlatou éru, dobu filmu O‘ Brother, 
obrovskej boom bluegrassu, zažil a 
vlastně jednu éru Gibsona, kdy se dělala 
kvanta banj, jsem se s klukama na tom 
mohl podílet. Je to dobrej pocit, když 
někdo přinese banjo Gibson na servis z 
těhle let, ty se na něj podíváš a víš že 
tohle je od tebe, tohle od Vládi, tohle od 
Pavla. Zas na druhou stranu dneska 
můžeš vidět a koupit plno slátanin, které 
se tváří jako Gibson, protože někdo na 
hlavu ten nápis dal, ale Gibson to není. 
Mně tohle dost vadí a divím se plno li
dem, jak naivně tyhle (promiň) ,srágory‘ 
kupujou, aby pak zjistili, že to jsou fakt 
špatný fejky. Pak přijdou, jestli by s tím 
šlo něco udělat. No, komu není rady, 
tomu není pomoci. Nechci si tu přihřívat 
polívčičku, ale plno těchto lidí ,znalců‘ 
by udělalo líp, kdyby si koupili nástroj 
od nás nebo i jiného českého výrobce. 
Je nás tu dost a nástroje jsou kvalitní, s 
jasným původem, zaručeným servisem.
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Nová dílna, Průcha Bluegrass Instruments v Buši

Např. Gibsonu, ale i mnoha dalším, 
jste dodali tisíce kompletních kovů na 
banja. K tomu mám vyloženě laickou 
otázku: když se banja dělají ze stej
ných dílů, je pak rozdíl mezi nimi jen 
v tom, jak se udělá ta dřevěná část? A 
má tak velký vliv na zvuk? Jak bys to 
popsal?

Je to dost složitá otázka. Ale jak už jsem 
zmínil, máme obrovskou výhodu, že si 
všechno děláme sami. Všechno sami u 
nás v dílně můžeme ovlivnit. Návíc, já 
jsem docela pragmatik. Když to má znít, 
americky‘ tak i většinu dřeva dovážíme 
z Ameriky. Samozřejmostí je naprostá 
čistota zpracování, nikde zbytečný le
pidlo, žádné mezery. Co nejmíň laku. 
Sám si pasuju tone ring a flange na 
buben. Mám takový svoje zvyklosti, a to 
i pro celkové vyladění nástroje, kobyl
ku, struny.

To jsou věci, které zvuk nástroje strašně 
ovlivní. Navíc při svých návštěvách v 
Americe si nástroje, které jsem měl 
možnost studovat, vždycky zkouším, jak 
jsou setupované, jak hrají, proč atd. 
Zkoumám všechny detaily, snažím se i 
odhadnout, jak a jakou technologií bylo 
co uděláno. To je ta nejlepší škola. 
Takže i když většina známých výrobců 
používá naše díly, tak ta banja znějí 
jinak. Je tu i plno výborných hráčů, kteří 
si umí skvěle setupovat banjo. Třeba 
Pavel Zícha, Jarda Jahoda. Je to paráda 
jejich nástroje zkusit. Já mám ale radši, 
když to naši zákazníci nechají na nás. 
Někdy je to tragédie, když nástroj přine
se nějakej kutil, který přísahá, že se ban
ja vůbec nedotkl. Přitom nástroj nehraje, 
všechno je okousané od kombinaček, 
všechno odřený.
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Alison Brown na videu, které asi mů
žeme označit za laudatio, tedy oslav
nou řeč k předání ceny, říká, že vyro
bíš cca 50 banj ročně. Pořád to platí? 
K tomu asi ještě nějaké mandolíny a 
hromady dílů, že?

Ty počty jsou stále tak nějak nastejno, 
nějaká ta mandolína a tisíce dílů. Teď je 
to hodně ovlivněné covidem a situací 
kolem nás. Vše zpožděné, zadrhnuté, li
di nechtějí dělat. I my jsme tak o tři, 
čtyři měsíce pozadu s dodáním nástrojů 
(někdy i déle). Velkým problémem je 
celkové zdražování. Je to fakt problém, 
protože všechno je dražší s každou za
kázkou. Myslím třeba pokovení, lisová
ní, nafta, prostě všechno.

Pojďme k současnosti. Vím, že jste 
nedávno investovali do úplně nové 
stavby výrobní dílny a že příprava vý
stavby trvala šest(!) let. Poměrně dost 
si v článku stěžuješ i na byrokracii. A 
to i na tu spojenou s vývozem nástro
jů do USA. Můžeš být konkrétnější? 

Já si tu dílnu vysnil. Když jsem po 
revoluci začal dělat sám na sebe, pořád 
jsem si říkal, že si svoji dílnu postavím. 
Léta běžela, furt se něco dělo, vždycky 
bylo něco přednější. Pak jsem si koupil 
nádherný místo tady v Buši u Slap. Ale 
když řekneš lidem na vesnici, že si 
chceš postavit dílnu, tak za tím všichni 
vidí velkovýrobu, opravnu aut, bordel 
atd. I když jsem je zval do současné 
dílny, aby se přesvědčili, že to nesmrdí, 
nehlučí, nedělá bordel, stejně ti nikdo 
nevěří, nikdo se podívat nepřišel. Scho
vávají se za předpisy a vyhlášky. Nějak 
už se vytrácí ten zdravý selský rozum. 
Ale to je celkově problém dnešní doby. 
Navíc při dnešní hysterii, kdy všechno 
musí být ,zelené‘, ekologické, je nad
lidský úkol dostat stavební povolení 
na ,dílnu‘.

Bojoval jsem zde skoro šest let, nesmy
slný podmínky, zákazy, příkazy, odklady 
atd. Čas letí, všechno se zdražuje a ty se 
nehneš z místa roky. Ale jak říkám, já 
jsem buldog. A za svým si dokážu jít, až 
si to prosadím. Tak jsme si zde postavili 
krásnou novou dílnu, nový dům na krás
ném místě  nádhera. Je to fakt super, 
když všechno můžeš dělat, jak Ameri
čani říkají ,we make it in our house‘ (v 
překladu: vše děláme ve své, nové díl
ně). Tedy kromě pokovení. Už když 
jsme začínali, jsem ale věděl, že by 
mohla být tak dvakrát větší. Ale tak je to 
vždycky.

Firma nejlíp funguje jako rodinná. Ob
zvlášť v dnešní době, kdy nikdo nechce 
dělat rukama. Lidi zajímají jen peníze. 
A hlavně pokud možno aby mohli dělat 
z domova. Zkažená doba, jsme strašně 
rozmlsaní. Dělám tedy se synem Hon
zou a Petrou, teď už mojí manželkou. 
Samozřejmě to má svá úskalí  generač
ní. A to druhé je, že já jsem workoholik 
fakt těžkej, takže neumím moc práci 
oddělit od rodiny. Petře to samozřejmě 
moc nevyhovuje, ale za těch skoro 
dvacet let, co se známe, si už zvykla. 
Fungujeme všichni dohromady, ale su
per. A myslím, že kdybychom nebyli 
rodina, už by to asi nebylo. Je to fakt 
náročná práce, do které musíš dát 
všechno. Hlavně to není jen těch osm 
hodin denně. Ono když vidíš nějaký ten 
nástroj hotový, pohromadě, krásný, 
těžko si představíš to ohromný úsilí, kdy 
začneš od kusu dřeva a nakonec držíš v 
ruce právě dokončený nástroj. Kolikrát 
ty jednotlivý díly, dřevěné, kovové mu
síš vzít do ruky, než je to v té konečné 
podobě. Máme to tak nějak rozdělený, 
Honza dělá banja, je fakt mistr detailu. 
Petra objíždí kooperace, balí zásilky, 
sestavuje díly, fakturuje. Já všechno 
koordinuju, vymýšlím, lakuju, zajišťuju 
kovovýrobu, pasuju ringy, flange.
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Jen bych potřeboval, aby den měl aspoň 
tak těch 28 hodin, abych mohl tlačit víc 
ty mandolíny. 

K té byrokracii: víš mě na výstavě 
vždycky skoro až rozesměje, nejvíc v 
USA, zákazník, který přijde a hned se 
ptá, jestli by nemohl dostat nějakou 
slevu. Já si v duchu přehraju tu anabázi 
před odletem  musíš udělat vývozní 
papíry tady u nás a musíš mít připra
venou spedici v USA na letišti, aby ti 
nástroje proclili i tam a pustili do 
volného oběhu. Musíš prokázat původ 
dřeva, perleti, dílů… neskutečný voser. 
Pak třeba pět hodin v USA čekáš na 
letišti na celnici, až se dostaví příslušný 
úředník, který tam dá ten správný 
štempl a ty můžeš konečně vstoupit na 
území USA. Musíš vyplatit clo, DPH, 
zaplatit toho brokera, a to i u nástrojů, 
který třeba ještě nejsou ani prodaný.

K tomu se připočti cenu letenek, auta, 
hotely. Pak když si to spočítáš, je to 
neskutečná suma, kterou vynaložíš na 
to, aby ses tam mohl setkat se zákaz
níkem, který se rovnou zeptá na dis
count? A samozřejmě, že nás všechny 
neskutečně zaměstnává ta neskutečná 
agenda všech povolení, formulářů a 
nesmyslných výkazů. Je hrůza, co se 
vytvořilo nesmyslných pozic jen proto, 
aby se zaměstnalo neskutečné množství 
jinak nepoužitelných lidí. Navíc z nich 
pak čiší ta moc, že mají to razítko, že 
zastupují stát. Přitom vesměs všichni 
diletanti, kteří nic nikdy nevytvořili a 
nevytvoří. Peklo. V dnešní době je to 
vidět na každým kroku. A proto to dos
pělo až do dnešního stavu, kdy se všech
na ta negativa vzájemně propojila, a my 
se blížíme k těžký recesi.

Vím, co dá práce udržovat web. Tvoje 
stránka pruchabanjo.cz je už jen v 
angličtině. Znamená to, že většina tvé 
produkce jde do zahraničí?

Já mám připravenou i českou verzi. 
Nějak se mi to ale pořád nechce spou
štět, obzvlášť teď, protože web tak ob
sáhlý, jako máme my, je strašně složitý 
obsluhovat ve dvou jazycích. Já bych 
byl i rád, kdyby to názvosloví a výrazy 
lidi přebrali tak, jak se to používá v 
USA. Je to profesionálnější. A myslím, 
že by i lidi měli pochopit ten smysl. Je 
několik desítek let po revoluci, tak 
předpokládám, že by angličtina neměla 
být takovým problémem. Navíc stačí na 
kompu nebo telefonu zmáčknout tla
čítko překlad a je to. Chápu, že je pořád 
dost pohodlných lidí, kteří nejsou ochot
ni na sobě zapracovat (myslím teď 
především jazykově). No ale na druhou 
stranu mě překvapuje, že i někteří naši 
výrobci stejně jako hráči neumí ty díly 
pojmenovat správně. Je to divný.

Jarda, Marko a jeho nové banjo
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Ve velkých firmách na web mají tým 
lidí, my jsme tu jen tři a je to fakt 
hromada práce. Samozřejmě, že je to 
hlavně proto, že většina našich zákaz
níků je zvenku. Navíc to má svoji logiku 
a vysvětlení je jednoduchý, Když mi 
zavolá někdo z Čech nebo Slovenska, 
chce si popovídat, vyzvídá co a jak. 
Buďto s tím člověkem strávíš nějakou 
chvilku na telefonu, vše vysvětlíš nebo 
nakonec stejně vždycky přijede, vše
chno si nechá vysvětlit a pak objedná. 
Proto mi připadá udržování webu ve 
dvou jazykových verzích při všech těch 
nákladech zbytečný.

Seznam lidí, kteří hrají na tvoje banjo 
a propagují ho, je úžasný: Alison 
Brown, Steve Dilling, Marc Pruett, 
Jason Burleson, Russ Carson, Tony 
Furtado, Gina Furtado. V Evropě 
Lluís Gómez ze Španělska, Jens Koch 
ze Švédska, Jarda Jahoda, Pavel Zí
cha. Jak probíhá spolupráce s nimi?

To nejvíc souvisí s tím, že příští rok, to 
je 2023, už budeme slavit 45 let. A jak 
už jsem zmiňoval od roku 1989 jezdím 
pravidelně do USA, kolébky bluegrassu. 
Mně, můj kamarád Jarda Luňáček, veli
ce schopný obchodník, ekonom, který 
se mnou do USA dlouhou dobu jezdil, 
vždycky říkal: Ty jim musíš ukázat, že 
tu jsi a budeš, že máš historii, že jsi 
jejich jistota. Jedině tak uspěješ. Úspěch 
je krásná věc, ale umění je si ten úspěch 
udržet. Vždycky jsem se chtěl k těm 
hvězdám nebo významným hráčům, 
které jsem jako banjista amatér obdivo
val nějak dostat, přiblížit. Na výstavách 
jsem vždycky někoho odchytil a nástro
je mu předváděl. Samozřejmě to trvalo 
celá léta, než nás začali vnímat, uznávat. 
Naprosto stejná situace, jako s díly pro 
Gibsona. Musím říct, že je velmi těžké 
se v USA prosadit, dosáhnout toho, že 
jsi pro ně partner.

Navíc v oboru, nástroji, který je jejich 
doména, národní nástroj. Je to super 
pocit, že ty lidi, hráči, těm nástrojům 
věří, vyhovují jim. Nepořídí si ho jen do 
sbírky, ale fakt na ně aktivně hrají, 
používají je na podiu, nahrávají s nimi. 
A ani jsem nečekal, že myšlenka „Light 
Weight“ banj (lehké banjo) bude mít 
mezi muzikanty takový úspěch. Ale oni 
toho strašně nacestují, na podiích stojí 
hodiny a banjo je fakt těžký. Proto si 
hodně přejí banjo v provedení Light 
Weight. Musím říct, že spolupráce se 
všemi je super, protože tahle muzika 
spojuje dobrý lidi. Jsou to umělci, kteří 
dovedou ohodnotit a váží si práce dru
hých. Naše profese je také určitý druh 
umění, což oni dokážou ocenit. Navíc 
naši hráči jsou přes svou velikost a 
virtuozitu velice skromní a fajn lidi. Na 
každém festivalu pozorně sleduju kon
kurenci, zkouším jejich nástroje, čtu z 
detailů jaké nové technologie používají, 
co vylepšují. Je tam mnoho malých fi
rem, jako jsme my, vyrábějí nádherný 
zvukově super nástroje. Jsem rád toho 
součástí, že to můžu sledovat, přebírat 
některé postupy. Proto si nesmírně vá
žím každého, komu se to povedlo, kdo v 
USA prodává. Podle mne je Amerika 
jeden z nejtěžších trhů.

A teď k tvému „volnému času“. Kolik 
času máš na cvičení na banjo a jak 
moc s kapelou HPSK hrajete? (https://
www.kobli.cz/hpsk/)

S kapelou HPSK (Hudeček, Průcha, 
Stránský, Kopal), jsem hrál velmi dlou
ho, ale kvůli pracovnímu vytížení se to 
nedalo stíhat. Proto jsem radši odešel. 
Nyní jsem se tam vrátil, ale jsou to 
jen ,sleziny‘, a já jsem rád, že si aspoň 
trochu zahraju. Na cvičení fakt čas není, 
protože přes den jsem v dílně, večer a v 
noci u počítače. Buď vyřizuju korespon
denci nebo si dělám programy na CNC.
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V dílně hraju ale docela často, protože 
každé banjo pečlivě seřizuju, pak si 
zahraju, odložím ho, nechám, aby si to 
sedlo, pak zase znova zkouším, dotahu
ju, seřizuju, snažím se z každého nástro
je dostat maximum, aby zákazník byl 
spokojen. Hodně při práci bluegrass po
slouchám, často si říkám, že jsem se měl 
hře víc věnovat, pak si ale uvědomím, 
že bych nevyrobil ty krásný nástroje.

Na webu píšeš, že squash hraješ kaž
dý den. Jak často se projedeš na svém 
chopperu?

Léta letí, tak squash hraju dneska už jen 
tak dvakrát, třikrát týdně. Dneska už 
většinou chodíme na čtyřhry. Je to super 
relax, vymlátíš se, vyřveš se a upustíš 
páru, což je taky hodně potřeba. Na 
harleyi jezdím čím dál míň. Několikrát 
jsem už taky spadnul a s přibývajícím 
věkem, si uvědomuju to velký riziko. 
Na jízdu se musím plně soustředit, mít 
čistou hlavu abych dojel zpátky. Já mám 
v hlavě stále milion myšlenek, co a jak 
udělat, vylepšit, tak je těžký všechny ty 
plány, starosti dostat z hlavy. Ale je to 
stále super, když je ten čas a klid vyjet.

Poté cos dostavěl dílnu a dostal tuhle 
fantastickou cenu, je to trochu hloupá 
otázka, ale přece jen: co plánuješ dál?

Ono je toho stále dost. Máme novou 
dílnu, tak je stále co vylepšovat. Teď v 
době covidu nám odešel, náhle zemřel, 
spolupracovník Miloš Fišer, který nám 
dvacet let leštil všechny kovy. Musel 
jsem si vymyslet a nechat postavit nový 
super stroj – leštičku na flange a staho
vací kroužky, stálo to hromadu peněz, 
samozřejmě, že nám trvalo skoro půl 
roku, než jsme to nějak rozchodili. Teď 
to ještě musíme technologicky sladit s 
niklovnou, ale bude to super.

Stále zdokonalujeme programy na CNC, 
abychom tuhle technologii využívali 
víc než doposud. Je to jediná cesta jak 
se vyrovnat s nedostatkem lidí. Jak 
jsem zmiňoval, měnili jsme teď po 
letech i lisovnu. Museli jsme mnoho 
nástrojů obnovit nebo udělat nové. 
Všechno je teď nějak složitější, všech
no trvá déle, všechno se pořád mění. 
Nedávno jsem mluvil s Tanyou Ogs
bury – Ome Banjos, řeší stejné věci. A 
tak jsme se shodli na tom, že plno 
problémů dneska vzniká i tím, že naše 
generace, která měla nějaké systémy a 
zažité postupy, pomalu odchází a při
chází generace nová, která všechno vní
má úplně jinak. Do budoucnosti na
hlížím s velkým respektem, protože 
řešení dnešní situace nebude lehké a 
bude to trvat delší dobu, než si všichni 
myslíme.

Moc se po těch skoro třech letech těším 
do USA, abych se zas dobyl a načerpal 
pozitivní energii na IBMA a pak na 
prvním Blue Highway festivalu, kde 
jsme jedním ze sponsorů. Sponsoruje
me je naším banjem SPIRIT JASON 
BURLESON Light weight SIGNATU
RE modelem. Strašně mi chyběl přímý 
kontakt se všemi známými, a hlavně ta 
atmosféra. Už se těším až usednu do 
letadla, pustím si nějakej film, dám si 
gin tonic a proberu se ve Washingtonu.

Díky za rozhovor a ještě jednou gra
tuluju! 

             Petr Brandejs
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Během programu se také na koupališti 
konaly různé hudební workshopy.

Odpoledne jsme měli možnost vidět ka
pely BG Bazar, Handl, Gruns & Roses, 
Lussatian Grass, další veterány scény  
Pražce z Luk nad Jihlavou, Honzu 
Bicana, dravý ostravský Goodwill a 
Funny Grass. 

Během následující přestávky se chystalo 
každoroční tradiční focení banjistů. Letos 
jsem jich napočítala asi jedenapadesát.

Předávání banja značky Čapek, vydra
ženého pro podporu festivalu, jsem 
bohužel vyfotit nestihla.

K tomuto významnému jubileu byl 
vydán stošedesátistránkový sborník s 
názvem Banjo Jamboree 19732022, 
mapující všech doposud devětařtyřicet 
ročníků. Dohromady ho dal a slovem 
provázel Martin Čechura, za vydatné 
pomoci spousty pamětníků. Obsahuje 
stovky fotek ze všech minulých fes
tivalů. A kdo by měl zájem, může si ho 
dodatečně za 350 korun objednat.

Večer jsme se mohli těšit na legendární 
Poutníky, Svaťa Kotas band a Black 
Jack. Po jejich vystoupení se konal křest 
festivalového sborníku, o které jsem se 
již zmínila výše. Českým pivem ho po
křtili kmotrové Petr Kuklík, jeden ze tří 
zakladatelů festivalu, a prezident Blue
grassové asociace ČR Petr Brandejs. 
Opravdu stojí za to si ho koupit.

Zahájili ho Větráci, kapela zakladatele 
festivalu Honzy Macáka, která jako je
diná žádný z ročníků nevynechala. Hon
za na nás bohužel opustil v roce 2011.

V pátek jsme měli možnost vidět dalších 
sedm kapel: Album, Petra Kůse a Fámy, 
New Aliquot, BG Cwrkot. Jako první 
zahraniční host nastoupila vynikající 
skupina Red Wine z Italie. Večer zakon
čila kultovní kapela z Plzně: Cop. A po
chopitelně následovala až do svítání 
spousta sejšnů.

Sobotní ráno v deset hodin otevřel hodi
nový recital Casey Driessena, houslové 
hvězdy z Nashville. A následovala pře
hlídka dalších bluegrassových velikánů.

Za zmínku stojí jediná dětská kapela 
Modré strunky, kterou dal dohromady 
ze svých žáků Jarda Žanta, dlouholetý 
banjista jabloneckého Modrotisku. Děc
ka moc umí a nejen jejich zpěvačka je 
velkým talentem. Jistě nejen o ní ještě 
uslyšíme. Je potěšitelné vědět, že u nás 
jistě bluegrass nezajde na úbytě a že je 
zde další generace pokračovatelů. 

Bylo velké vedro, na nebi ani mráček, a 
tak dobrou alternativu  zchladit se  nám 
nabízelo sousední koupaliště. Po ty dva 
dny bylo v ceně festivalu a i tam bylo 
dobře slyšet, co se dělo na hlavní scéně. 
Cesta tam byla lemována stánky dnes již 
světoznámých českých výrobců hu
debních nástrojů. Například Průcha, Ča
pek, Holoubek, Rollsbanjo, Krishot, atd. 

50. Banjo Jamboree Čáslav
Nejstarši bluegrassový festival v Evropě, Banjo Jamboree, oslavil 17. a 18. 
června své hrdé půlstoleté výročí v nádherném areálu letního kina a koupalistě 
v Čáslavi – Vodrantech. Festivalu se zúčastnilo šestadvacet kapel a vypukl 
tradičně v pátek večer v šest hodin.
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Následovala kapela Vacuum Ball, vyni
kající Monogram, humorná Sunny Side 
a bombastičtí Milkeaters – Mlékojedi. 
Třešničkou na dortu byla na závěr feno
menální Professional Deformation, ke 
které se po pár skladbách přidal Casey 
Driessen. Bouřlivé ovace následovaly a 
publikum je nechtělo nechat odejít bez 
nesčetných přídavků. 

Český bluegrassový svátek se tedy vy
dařil na jedničku s hvězdičkou. 

Sobotních jam sessions jsem se bohužel 
nezúčastnila; časně ráno jsem měla do
mluvený odvoz do Brna. Mrzelo mne, 
že jsem promeškala sobotní valnou hro
madu bluegrassové asociace, kde se mi
mo jiné ze zdravotních důvodů loučil s 
funkcí pořadatele, člena výboru a zastu
pitele města Čáslav náš Janik Hejčl. Je
nom díky jemu se vlastně tento festival 
mohl dlouhá léta konat v tomto nádher
ném prostředi a získat spousty vlivných 
sponzorů. Snad to tak půjde i nadále.

Za své vynaložené úsilí také obdržel na 
podiu krásný křištálový broušený pohár. 
Děkujeme ti moc Honzo, za tvou neú
navnou práci a přejeme ti hlavně hodně 
zdraví a úspěchů do dalšich let.

Poděkování patří také České bluegras
sové asociaci, zvukařskému týmu, vy
stupujícím muzikantům a všem těm do
brovolným pomocníkům, kteří se starali 
o naše blaho i žaludky. Bez nich by ta
hle velkolepá akce nebyla možná. Už se 
moc těším na příští rok.

Spousty fotek, slovy dvěstě třicet jednu, 
můžete vidět na mém FB profilu.

    Lilka Pavlak v Brně, 
    6. července 2022
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V sobotu 13. 8. 2022 se od 14 do 23 hodin konal opět v Kopidlně další, již 
tradiční bluegrassový festival Memoriál Honzy Macáka. Byl to 7. ročník, i 
když festival začal už v roce 2014, ale v letech 2020 a 2021 se kvůli covidové 
epidemii nekonal. S Brzdaři jsme tam hráli v roce 2019. A letos dostalo 
pozvánku mé jam sessionové sdružení, které občas vystupuje pod názvem 
Highway 40. Tak jsem se nostalgicky těšil, že opět uvidím hřiště za kopidlnskou 
sokolovnou – místo, kde se v sedmdesátých a osmdesátých letech minulého 
tisíciletí konávalo Banjo Jamboree.

Memoriál Honzy Macáka 2022

S Tomášem Ludvíčkem jsme tam dora
zili asi tři a půl hodiny po začátku, pro
tože jsme měli ten den ještě hraní s 
Brzdaři na Kutnohorské kocábce. Hřiště 
ale bylo k našemu upřímnému zděšení 
prázdné! Tak jsme museli trochu zapá
trat a dvakrát se poptat místních dam, 
než jsme úspěšně našli to správné místo. 
Bylo asi o půl kilometru dál – prý se 
tam konaly už i některé minulé ročníky. 
Z mého pohledu ale musím konstatovat, 
že přesun festivalu do jiného prostředí 
nebyl vůbec na škodu. Sice jsme nestihli 
Album, Modrý kšandy a Větráky, ale i 
zbývající kapely stály za to – Rusty 
Strings, Lusatian Grass, BG Cwrkot, 
Blackjack a Nová sekce (naše sdružení 
už jsem uváděl).

Zvučil Béda Šturm – organizátoři vědí, 
kdo je na zvučení bluegrassu machr. A 
moderátor v osobě Pavla Brandejse u
váděl festival s nonšalancí sobě vlastní. 

Občerstvení měl na starosti sbor míst
ních hasičů, já jsem ochutnal výborný 
bramborák a samozřejmě pivo – kvalitní 
Kozel 11°.

A vydařil se i jam session po skončení. 
Spát jsem šel až asi ve dvě v noci, ale 
někteří to vydrželi skoro do pěti do rá
na! Festival navštívilo 239 platících di
váků. A když připočteme kapely a ob
služný personál, bylo to celkem cca 320 
příznivců bluegrassu. Všichni organizá
toři v čele s Markem Macákem a Míšou 
Havelkovou zasluhují velkou pochvalu 
a já už se těším na další ročník, který se 
bude konat v sobotu 12. 8. 2023 – 
zapište si do kalendářů!

                   Petr Žižka

Highway 40 v Kopidlně
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24. – 26. července 2022, přesně týden po padesátem Banjo Jamboree v Čáslavi 
oslavil své půlkulaté 25. výročí nejstarší bluegrassový festival na Slovensku. Po 
dvouleté nucené přestávce způsobené covidem se konečně mohl zase konat v 
nádherném prostředí Strážovských vrchů, kterým vévodí majestátní hora 
Vápeč. Pořádající Pavol Daňo pozval jako obvykle patnáct slovenských i 
českých špičkových kapel. Opravdu se bylo na co těšit. Co se týče muziky se 
Československo vlastně nikdy nerozdělilo.

Festival vypukl v pátek v šest večer. 
Potkala jsem se tam po dlouhé době se 
spoustu kamarádů a známých.

Otevřela ho kapela eFeM Grass z Frýd
ku Místku s legendárním mandolinistou 
Standou Ferugou. Následovali nádherně 
zpívající místní L.T.T. Z Brna přijela (a 
mne dovezla) výborná kapela Early 
Times se zpěvačkou Helenkou ,Pom
něnkou‘ Křečkovou. Tu jsem si ten den 
adoptovala jako jedinou dceru do své 
velké rodiny bluegrassových synů.

Následovali vynikající Heartbeats, se 
špičkovými muzikanty slovenské blue
grassové scény, jako jsou Henrich No
vák, Michal Barok, Vlado Križan atd. 
Svým hard driving bluegrassem pro
slulým po celé Evropě nás potěšil 
Blueland s bratry Mikim a Sanchem 
Tomkovými, Milanem Markem a Ralp
hem Schutem. Na konec vystoupení se 
předvedla i jejich další generace, zpíva
jící malé dcerky.

Večer zakončila s obrovským úspěchem 
mezinárodní kapela G runs‘ n Roses. 
Hrála v trochu v pozměněné sestavě. Ke 
stálicím Milanu Markovi a kapelníkovi 
Ralphu Schutovi se přidali basista Chris 
Schut s houslistou Peterem Burzou a 
kytaristou Vlado Križanem. Kvalita stá
le stejně vysoká, ne li lepší... Samo
zřejmě musely všechny kapely přidávat.
Bylo nádherně teplo, panovala výborná 

25. Bluegrassový večer Horná Poruba

nálada, tak se pochopitelně pofestiva
lové sejšny protáhly až do svítání.

Obvykle se v sobotu ráno vydávám na 
Vápeč, ale letos jsem to ani ne po čtvr
tině musela vzdát. Cestička vymletá 
vodou nahoru ještě ušla, ale dolů bych si 
už bez hůlek asi netroufla vůbec, a i s 
nimi se mi klepala kolena. No, musím 
se smířit s tím, že už si tam asi nevy
lezu. Mnohým festivalovým účastníkům 
se to ale podařilo.

Sobotní odpoledne zahájil ve dvě hodi
ny sólově slovenský bluegrassový prů
kopník Jaro Nečesaný s clawhammer 
banjem a old time muzikou. V programu 
pokračovali mně ještě neznámí Kitchen 
Grass z Nitry, výborní Funny Beans s 
vynikajícím houslistou Michalem Ková
čem, výrobcem mandolin Peterem Hla
vatým a mandolinistou Duškem Zapa
lačem. Na base je podpořil Jaro Rakay.

Skupina B4 – je vlastně pokračováním 
kapel Krach, Krok a Bluegrass Quartet. 
Plynule navazuje na skoro padesátiletou 
historii průkopnické kapely Krok. Hrají 
tradiční bluegrass s původními sloven
skými texty Jaro Nečesaného, který je 
zároveň vedoucím skupiny.

Poslední odpolední kapela před tombo
lou a bouřkou byla jedna z mých nej
oblíbenějších, také dnes již třicetiletá, 
kapela Tieň z Trenčína. 
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Dodnes v ní hrají její zakladatelé ban
jista Stanko Valach a kytarista Eugen 
Fisla. Také pan pořadatel, mandolinista 
Pavol Dano je tam pěkných pár let. 
Letos jejich sestavu posílil Adam Zie
lonka s houslemi. Na basu jako vždy 
Milan Nagy.

Tombola byla opravdu bohatá, fascino
valy mne ty balíky mouky, které jsou při 
součastných stoupajících cenách velmi 
aktuální. Ale i spousta jiných cenných 
výher. Jen jsem měla strach, že jim ta 
mouka zmokne. Začalo bouřit a spustil 
se krátký, ale intenzivní liják. Naštěstí 
bylo kam se schovat. Většina to zvládla 
u srubku s občerstvením, u zvukařů i 
jinde.

Hlavní cena v tombole byla vyvážení 
výherce moukou. A ten nebyl žádný 
drobeček. To jsme se nasmáli! Skončila 
tombola a s ní naštěstí i déšť, jen ta rela
tivní vlhkost zůstala, a už nic neuschlo.

Večerni program zahájila místní skupina 
L.T.T., která se nám již včera moc líbila, 
a tak mohli hrát i dnes. Jejich vokály 
mne uchvátily. Jako hosta si přizvali 
banjistku Simonku. 

Po nich nastoupil tradiční prostějovský 
Log orientovaný odjakživa na hudbu 
Stanley Brothers pod vedením kytaristy 
a zpěváka Míry Kalouska, s Jardou 
Dvořákem na banju.

Skupina Fest! přijela z Karviné ve slo
žení – banjo Michal Wawryczek, man
dolina Adam Zielonka, kytara Marian 
Zielonka a na base Lukáš Rytiř. Odvedli 
vynikající práci. Z ostravského Good
willu sršela jako vždy energie a hlavní 
zpěvák Laso jistě na vystoupení shodil 
nejmín kilo, jak tam řádil se svou basou.

Festival uzavíral vynikající pražský Mo
nogram, bratři Zdeněk a Jarda Jahodovi 
na mandolině a banju, Honza Kouba s 
dobrem, hlavní zpěvák, kytarista a tex
tař Jindra Vinkler. Nejnovější člen s ba
sou je Erik Banič ze Zlína.

O výborný zvuk se na celém festivalu 
staralo duo Jirků Elgerů (otec se synem).

Jak v pátek, tak i v sobotu se pochopi
telně konal super noční sejšn. Jistě opět 
až do svítání. Na fotky nejen z něj, ale i 
z celého festivalu se můžete podívat na 
mém FB profilu. 
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Díky patří pořádajícímu Reyovi a jeho 
pomocníkům, zvukařům, učinkujícím 
muzikantům, všem obětavcům, kteří se 
vzorně starali o naše žaludky – (kapust
nicu jsem si tentokrát dala včas, než 
došla. A byla vynikající).

Nesmím zapomenout poděkovat kapele 
Early Times, že mne sem dovezli z Brna 
a kamarádovi Martinu Benadovi, který 
mi v neděli přes internet objednal a kou
pil lístek na poslední místo v přímém 
autobusu z Trenčína do Brna. 

Odvezl mne až na nádraží, a já pak byla 
v Brně v rekordních dvou hodinách.

Vše bylo jako vždy super a doufám, že 
se budu moct zúčastnit i příští rok. Na 
Slovensku je vždy dobře!!!

Ahoj, Lilka Pavlak,
 v Brně, 14.7.2022

NADAČNÍ FOND ROSTI A IVY ČAPKOVÝCH
na podporu talentovaných bluegrassových muzikantů. Vážení přátelé, 
podpořte bluegrass jinak! Ptáte se jak?

Pro mnohé z nás je bluegrass životní styl, ale naše milovaná hudba stárne a 
bez naší pomoci se neobejde a proto vznikl Nadační fond Rosti a Ivy 
Čapkových. 

Rosťa s Ivou budou aktivně vyhledávat hudebníky, kteří jsou nadaní, ale z 
jakýchkoli důvodů nemohou svůj talent plně rozvinout. Takovým lidem bude 
jejich fond pomáhat například získat hudební vzdělání (placení soukromých 
hodin, workshopů a masterclasses u nás či v zahraničí, stipendií na hudební 
škole, atd), budou mít šanci hrát na lepší hudební nástroj (který jim buď 
darujeme nebo na delší dobu zapůjčíme) nebo dostanou příležitost prezentovat 
své umění (zajistíme jim účast na významných koncertech nebo recitálech). 

K tomu samozřejmě musí získat dostatečné množství finančních prostředků, 
ze kterých budou výše zmíněné náklady hrazeny. Veškeré peníze získané 
nadačním fondem budou použity na tyto účely a veřejnost bude samozřejmě 
informována o všech podpořených projektech. Přispějte na účet Nadačního 
fondu Rosti a Ivy Čapkových 102 500 102/2010 jakoukoli částkou, 
jednorázově nebo pravidelně. Chcete pomoci talentům? Napište o nich na 
email: iva@capek.us! 

Děkujeme vám!

Kontakt:
Nadační fond Rosti a Ivy Čapkových
tel. +420 603907416, www.capek.us
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Letos by oslavil své 90. narozeniny populární zpěvák a herec Waldemar 
Matuška, který se narodil 2. července 1932 v Košicích. Vyučil se sklářem v 
Poděbradech, následně pracoval v Karlových Varech ve sklárně Moser. Profesi 
skláře byl nucen ze zdravotních důvodů opustit.

Začátkem 50. let 20. století působil 
krátce ve Státním souboru písní a tanců 
v Praze. Na vojně v letech 1953 až 1955 
zpíval se skupinou Matrosov. Po vojně, 
v roce 1955, pracoval jako tajemník 
Okresního domu osvěty v Chebu – jako 
vedoucí kabinetu lidové umělecké 
tvořivosti. Od roku 1957 do roku 1958 
vystupoval v pražském divadle Reduta, 
kde hrál na bubínek, kytaru a na basu. 
Po ukončení spolupráce s Redutou se 
stal členem Mambo kvintetu, hudebního 
souboru, který vedl Antonín Loužecký. 
S ním hrál až do konce roku 1959.

Zlomovým rokem pro Waldemara Ma
tušku byl rok 1960, a to konkrétně 6. 
únor, kdy začal hrát a zpívat v pražském 
divadle Semafor, kde vystupoval po bo
ku Jiřího Suchého a Jiřího Šlitra. Mezi 
jeho nejbližší spolupracovníky patřili i 
Karel Štědrý a Eva Pilarová. Z tohoto 
období ho nejvíce proslavily skladby 
Písnička pro Zuzanu, To všechno odnesl 
čas atd.

O dva roky později přešel do divadla 
Rokoko, ve kterém působila dvojice Jiří 
Šašek a Darek Vostřel. Z tohoto období 
si můžeme vybavit mnoho krásných he
reckých rolí, jak na divadle, v muziká
lech, tak i ve filmu.

Vzpomínka na Waldemara Matušku

K jeho nejznámějším filmovým rolím 
patří Limonádový Joe, Kdyby tisíc kla
rinetů, Dýmky, Fantom Morrisvillu, Ta 
naše písnička česká, Všichni dobří 
rodáci a další. V divadle Rokoko začíná 
Matuška spolupracovat s orchestrem 
Václava Hybše 1. Od roku 1967 se stala 
jeho doprovodnou skupinou big beatová 
skupina Mefisto 2, se kterou vystupuje 
až do roku 1969. V tomto období nazpí
val mnoho duetů s Hanou Hegerovou, 
Karlem Gottem, Martou Kubišovou a 
Helenou Vondráčkovou.

Od roku 1972 začíná Waldemar Matuš
ka a Olga Blechová spolupracovat s 
country skupinou KTO, se kterou se 
podívali čtyřikrát do Nashvillu. To bylo 
v letech 1975, 1978, 1980 a 1983.

Ve zmiňovaném období, tj. v 70. až 80. 
letech 20. století, si zahrál v několika 
filmech a muzikálech, jakými byly 
Svatby pana Voka (1970), Kam slunce 
nechodí (1971), Noc na Karlštejně 
(1973), Talíře nad Velkým Malíkovem 
(1977), Trhák (1980) atd. Na začátku 
70. let minulého století hostoval i v či
nohře Národního divadla ve hře Na 
pravici Boha otce, kde si zahrál roli 
Lucifera.

1 S Václavem Hybšem spolupracuje až do 1. poloviny 70. let minulého století.
2 Waldemar Matuška za doprovodu big beatové skupiny Mefisto vystupoval v roce 1968 v Londýně ve 
slavné Royal Albert Hall. V tomto roce získává se skupinou Mefisto od Supraphonu Zlatou a 
Platinovou desku za album s názvem „Osm lásek Waldemara Matušky“. Jednalo se o první natočenou 
živou desku v tehdejším Československu. V roce 1969 se zúčastnil se skupinou Mefisto hudebního 
festivalu v Brašové v Rumunsku.
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Waldemar Matuška rok 1965

Vzhledem k velkému zájmu o Walde
mara Matušku ho Československá tele
vize požádala, zda by mohl natočit hu
dební pořady s názvem Dobrý večer s 
Waldemarem a následně Co neodnesl 
čas aneb Stará láska nerezaví.

Když v roce 1986 emigroval s rodinou 
do USA, rozdělil své příznivce na dvě 
skupiny. Jedna skupina mu to přála, ale 
bylo jim velmi líto, že už ho nikdy ne
uvidí a ta druhá mu to zazlívala, že prý 
neměl žádný politický důvod z naší re
publiky odejít.

V roce 1986 natočil společně s Olgou 
Blechovou první LP v zahraničí s náz
vem Teče voda, teče (národní písně). O 
rok později uspořádali pro krajany první 
turné po USA a Kanadě. V roce 1988 
vydali druhé album, a to Merry Christ
mas. Svoji poslední zahraniční desku s 
názvem Niagara natočili v roce 1990, ta 
obsahovala výhradně trampské písně.

Krátce po Sametové revoluci, na začát
ku března roku 1990, Waldemar Matuš
ka s manželkou Olgou a se synem Wal
demarem G. uspořádali velkolepý kon
cert v Lucerně. Od roku 1993 obnovili 
znovu spolupráci s KTO. Od té doby 
pravidelně jednou ročně koncertovali po 
českých a slovenských městech. Jejich 
spolupráce trvala až do jeho smrti; 
zemřel 30. května 2009.

V roce 2012 bylo panem Miroslavem 
Frostem, jeho přítelem, rodákem z Čes
ké Lípy, k Matuškovým nedožitým 80. 
narozeninám otevřeno Muzeum Walde
mara Matušky v Jaroměři–Josefově. Od 
roku 2020 se muzeum nachází na zámku 
v Polici na Třebíčsku.

                                  Bc. Marek Hofman

etnograf, sbírkový kurátor, vedoucí po
bočky Vísecká rychta Vlastivědného mu
zea a galerie v České Lípě
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Festival v Dačicích je sice zaměřený na country, ale vždycky si tam pro 
zpestření programu zvou i nějakou bluegrassovou kapelu, proto dali letos 
příležitost Brzdařům.

Country fest Dačice 20. 8. 2022

Jedna věc mě na festivalu každopádně 
velice zaujala, a to, jakým způsobem 
vyřešili pořadatelé prostoje mezi nazvu
čováním jednotlivých účinkujících. Ved
le vyvýšeného hlavního pódia, které by
lo v pěkném prostředí zámeckého parku, 
umístili velký stan s boční plachtou 
otevřenou do hlediště. Tam seděla po 
celou dobu programu místní skupina s 
poněkud pejorativním názvem „Kořeni 
vod Kořena“, která v době přestavby 
mikrofonů na hlavním pódiu spustila 
směs klasických trampských a country 
hitů. Přestože měli jen tři mikrofony, 
byli v celém areálu dobře slyšet a do
konce se pár diváků vešlo i k nim do 
stanu a samozřejmě si s nimi i zazpí
valo. Opravdu originální způsob, jak ce
lou dobu zabavit diváky bez hluchých 
míst a pořadatelům dávám za tenhle 
nápad palec nahoru.

A krátký výčet účinkujících: Otisk, Brz
daři, Rekonvalescence, Dobrá pára, Sta
ré fóry a jako hlavního tahouna (nebo 
spíš tahounku☺ si pořadatelé pozvali 
Petru Černockou.

I občerstvení bylo zajištěné na výbor
nou, takže pořadatelské skupině Dobrá 
pára v čele s hlavním dramaturgem Lá
ďou Mátlem patří velký dík. A věřím, že 
letošní ročník zcela jistě nebyl ten 
poslední.

                  Petr Žižka
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Vlna, Pacifik, Cop, Hop Trop, Mono
gram, již zmíněná Petra Černocká s 
Bokomarou, Alan Mikušek a Fešáci.

Ale jistě bude i příští rok našlapáno, 
protože počet diváků na velké scéně v 
letním kině mi připomněl konec osmde
sátých let na Portách v Plzni. Je skvělé, 
že naše muzika zase dokáže zaplňovat 
velké přírodní amfiteátry. Takže nezbý
vá než popřát pořadatelům – místní sku
pině Gympleři v čele s Martinem Koži
chem a dramaturgem festivalu Honzou 
Gottfriedem – šťastnou ruku a hodně 
úspěchů při pořádání dalších ročníků.

                  Petr Žižka

V sobotu 6. srpna 2022 jsme si s Brzdaři jeli poprvé zahrát na festival Starý 
dobrý western v Bystřičce u Vsetína, a byl to už jeho 23. ročník. Nutno přiznat, 
že jsme hrubě podcenili přehradu mezi Čechy a Moravou zvanou D1. Přestože 
jsme vyrazili z Prahy už ve čtvrt na jednu a z Kutné Hory jen o hodinu 
později, dorazili jsme do cíle místo předpokládané půl páté ve čtvrt na sedm – 
asi pětkrát jsme stáli v kolonách! Jelikož jsme hráli od půl sedmé, bylo to 
opravdu o prsa. Nechtěl bych tuhle trasu absolvovat v pátek odpoledne, to 
bychom museli vyjet asi už ve čtvrtek ráno! Možná by bylo praktické si na 
takovou cestu pořídit vrtulník ☺.

Starý dobrý western 2022

Ale útrapy té cesty nám bohatě vynahra
dilo místní prostředí. Hráli jsme sice na 
menší scéně U Mokrošů (festival probí
há od pátku do neděle celkem na třech 
scénách), ale publikum bylo skvělé, 
stejně jako zvuk, o který se staral Jirka 
Elger. Škoda jen, že jsme poměrně brzy 
zase odjížděli, takže jsme na velké 
scéně v letním kině stihli jen vystoupení 
Petry Černocké s Bokomarou.

Možná by stálo za zvážení si udělat 
příště výlet na celý víkend, protože vy
bírat by bylo z čeho – Countrio, Loes & 
Acoustic Engineers, Gympleři, Johnny 
Cash revival (prosím nezaměňovat s 
naší LebedovskoVodovskou odnoží 
Johnny Cash trio!), Nové struny, Willie 
Jones Band, Bluegrass Nova, Pruďoši, 
Podjezd, Flastr, Dou NaBoso, Libor Žíla 
Tulák, Arrest, R.O.M.A.N., Noční vlak, 
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Po předlouhých 2,5 letech se notně vyhladovělý bluegrassový fanoušek konečně 
dočkal živáku v Pyramidě, který tradičně skvěle zorganizovali Rosťa a Iva 
Čapkovi. Tentokrát šlo o jediné tuzemské vystoupení vynikající kapely Setha 
Muldera a jeho Midnight Run (USA) v rámci jejího evropského turné.

Seth Mulder and Midnight Run

Kapela, která pochází z oblasti Great 
Smoky Mountains, zahájila svou cestu 
v únoru 2015 v palírně Ole Smoky 
Moonshine Distillery v Gatlinburgu ve 
státě Tennessee.

Členové kapely jsou: Seth Mulder – 
mandolína, Colton Powers – banjo, Ben 
Watlington – kytara a Max Etling – 
basa. Na turné s sebou přibrali jako 
hosta ještě houslistu Maxe Silversteina.

Koncertní sál byl opět zcela vyprodán, 
neboť se jednalo o jediný večerní koncert. 
Na začátku nás nejprve členové pozdra-
vili kamarádským pozdravem „ahoj“ a 
pak již hrábli do nástrojů (Seth odehrál 
celý koncert na čerstvě dokončenou 
Rosťovu mandolínu) a zahájili otvírákem 
Would You Be Lonesome Too z pera Flatta 
a Scruggse. Sálem se rozlil hutný, plno-
krevný a šťavnatý bluegrass, který určitě 
pohladil nejednu duši v publiku.

Midnight Run v Praze, na staroměstském náměstí
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Následovala Walking The Dog A Rabbit 
In A Log, ve které se nádherně prolínal 
nosový hlas Bena Watlingtona s Colto-
novým tenorem. Ben poté vystřihl Drink 
Up And Go Home od Carla Perkinse.

Už jen po těchto zhruba 11 minutách 
jsem nevěděl, co a koho bych mohl 
dříve pochválit. Jednotliví členové v 
písních udivovali skvělými harmoniemi 
dvoj  a trojhlasů, přičemž každý jedno-
tlivec vládl zcela specifickou hlasovou 
barvou. A pokud jde o hru na nástroje, 
tak všichni prokazovali naprosté mi-
strovství. Těžko někoho vyzdvihnout 
nad jiného. Každý člen si to na jevišti 
náramně užíval, postavou nepřehlédnu-
telný a hlasovým zabarvením mně při-
pomínající Michala Tučného Seth mezi 
skladbami informoval diváky mj. o pů-
vodu skladeb, také představil jednotlivé 
členy a mnohokrát nejen on, ale i Ben 
za večer děkoval a ocenil, že jsme 
vyprodali sál. Ben byl kvůli vyvrknu-
tému kotníku přinucen odehrát koncert 
vsedě, trochu mě zamrzelo, že pouze v 
několika málo skladbách dostal prostor 
ke kytarovému sólu. Colton rovněž do-
kazoval, že je velmi výrazná osobnost, 
jednak byl ve všech skladbách naprosto 
„scruggsovsky“ přesný a také zaujal ně-
kterými svými sóly v pro něj typickém 
záklonu s poněkud sveřepým výrazem v 
obličeji. Svou hrou nezapře, kdo ho nej-
víc hudebně ovlivnil – kdo jiný než Earl 
Scruggs a pak dále i J. D. Crowe a Bill 
Emerson. Jen tak pro zajímavost – 
Colton hraje teprve od roku 2010.

Relativně nenápadný, zato však napro-
sto perfektní houslista Max Silverstein 
odehrál koncert ve skvělém stylu, 
všechna jeho sóla byla odměněna vře-
lým potleskem. A rovněž hutná basa 
Maxe Etlinga skvěle určovala rytmiku, 
což ve mně vyvolalo potřebu si neustále 
podupávat.

V dalším sledu zařadil Colton téměř po-
vinnou „scruggsovku“ Flint Hill Spe-
cial, za kterou sklidil bouřlivé ovace. 
Ben pak přidal Tennessee Whiskey od 
Chrise Stapletona, a hned poté zazněl 
jejich současně největší hit One More 
Night, který vydržel v žebříčku Blue-
grass Today Top 20 po celých 11 týdnů 
a vyšplhal se až na 2. místo. Násle-
dovala skladba z repertoáru Country 
Gentlemen Electricity a novinka z jejich 
čerstvě vyšlého CD In Dreams I Go 
Back, jehož pár kousků se kapele poda-
řilo přivézt na tento koncert a která se 
prodává pouze v rámci jejího evropské-
ho turné. Po Benově představení Setha 
Muldera tento s velkým apetitem zazpí-
val Let Me Rest At The End Of My 
Journey z pera Billa Monroea. Následně 
Ben představil basistu Maxe Etlinga a 
houslistu Maxe Silversteina.

Poslední dvě skladby před přestávkou 
byly The Bells In Every Chapel s Col-
tonovým zpěvem a Maxovými houslemi 
a Rawhide s ďábelskými sóly na mando-
línu, banjo a housle, kdy diváci defini-
tivně roztáli a neskrývali své nadšení a 
kdy se Pyramidou nesl ten nejvýživnější 
bluegrass. Těsně před přestávkou nám 
Rosťa vtipně vysvětlil, jak se stalo, že si 
Ben vyvrkl kotník.

Po přestávce pak Rosťa přinesl dvě 
oznámení. Na podporu mladých hudeb-
ních talentů založil Nadační fond Rosti 
a Ivy Čapkových. A dále díky velkory-
sému přístupu pana Šnajdra se podařilo 
získat banjo pro mladého a do hry na 
banjo velmi zapáleného Matouše Tur-
nera, který od chvíle, kdy banjo dostal, 
hraje denně několik hodin a je nesmírně 
šťastný. Matoušovi se vzápětí dostalo 
velké cti si zahrát s kapelou Earl's 
Breakdown a myslím, že se mu to velmi 
povedlo, což potvrdil vřelý potlesk.
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Poté Rosťa diváky překvapil informací, 
že vyrobil banjo v ceně 100 000 Kč, 
které daroval Banjo Jamboree u příle-
žitosti 50 let tohoto nejstaršího blue-
grassového festivalu v Evropě s tím, že 
festival banjo vydraží a celý výtěžek 
půjde ve prospěch organizátorů převáž-
ně na úhradu účasti zahraničních kapel. 
Jako první si toto banjo vyzkoušel Col-
ton, který zahrál další klasiku Shuckin‘ 
The Corn. Jako třetí přídavek zaznělo 
Blues Stay Away From Me od Altona 
Delmora. Na samotný závěr skupina 
zařadila singl ze stejnojmenného alba 
Traveling Kind, která mně silně připo-
mínala Wayfaring Stranger.

I když kapela nemá za sebou výrazně 
dlouhou dráhu, již si vydobyla na této 
scéně mnoho ocenění jako např. nomi-
nace od IBMA v kategorii Momentum 
Band of the Year 2020. Dosud vydali 
oficiálně 2 CD – Traveling Kind a Hits 
of the Holler, obě v roce 2021. Jak je 
vidno z tohoto koncertu, hrají převážně 
převzatý repertoár svých oblíbenců a 
sem tam některý člen něco sám napíše.

Podle mého názoru koncert musel zcela 
uspokojit bluegrassového fanouška, pro-
tože není nad živák v Pyramidě!

Zpracoval: Láďa Matějka

P. S. Díky Rosťo a Ivo za krásný dárek 
k narozeninám .☺

https://
www.coastguardculturalcentre.ie/
2018/09/10/midnight -run -concert/

Poté Ben opět svým nezaměnitelným 
nosovým hlasem přednesl hit z dílny 
Jimmyho Martina Hit Parade Of Love a 
celá kapela si střihla skvělý vícehlas v 
Take Me Back To Carolinas. Následoval 
další evergreen z pera Utah Philipse 
Rock Salt & Nails (a připomněl nám 
Zátoku od Greenhorns).

Kapela dále doslova chrlila jednu sklad-
bu za druhou, takže nejdříve na nás vy-
pálila instrumentálku Brown County 
Barn od Billa Monroa opět se skvělým 
banjem a houslemi a hned poté klasiku 
Hot Corn Cold Corn z repertoáru Flatta 
a Scruggse. Poté Seth představil píseň z 
raných 80. let My My My od Riche Wil-
bura, kterou objevil na staré desce Bass 
Mountain Boys, a natolik si ji oblíbil, že 
ji zařadil na jejich nové album. Píseň 
velmi úspěšně zabodovala v týdenním 
žebříčku Bluegrass Today. Kapela ji 
zahrála s o mnoho větším drajvem než 
BMB.

Max Etling pak představil kapelníka 
Setha a uvedl jeho vlastní skladbu Your 
Love s nádherným vícehlasem. Ben dále 
zazpíval svou vlastní skladbu, prý jak 
doufá, humornou pod názvem Don‘t Let 
The Door Hit You. Tento slogan se však 
zdá být poněkud okřídlený, neboť se již 
vyskytl např. v několika epizodách se-
riálu o Simpsonových. Max Etling poté 
pokračoval coververzí písně Bucka 
Owense Act Naturally. Následovala dal-
ší píseň Flatta a Scruggse Lovesick & 
Sorrow, kdy jsme mohli obdivovat plný 
Coltonův tenor. A pak už jen přidávám 
výčet dalších skladeb: Kentucky Waltz 
od Billa Monroea, Home In Lousiana a 
Matterhorn z dílny Country Gentlemen 
a závěrečná klasika Doing My Time. Po 
obrovských ovacích zazněl první přída-
vek, což byla úžasná vypalovačka v 
sólovém Sethově podání, jejíž název se 
mi nepodařilo rozluštit.
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DoModra 2022
Letošní  už šestnáctý  ročník bluegrassového festivalu DoModra proběhl již 
tradičně třetí červencovou neděli v areálu Šeberák v Praze 4 – Kunraticích. 
Tentokrát to bylo 17. července. Přesné místo konání se letos posunulo z 
prostoru před restaurací dozadu na pláž, což ale nebylo na škodu, protože 
travnatá plocha působila mnohem příjemnějším dojmem, než ta původní 
betonová. Navíc počasí opravdu přálo, celé odpoledne bylo krásně slunečno. 
Zárukou kvalitního zvuku byl opět Láďa Wildt.

Zahájení ve 12:30 patřilo skupině Veget, 
která celý festival každoročně připra
vuje a dotuje, protože vstup mají diváci 
zdarma, což je v dnešní době opravdo
vou raritou. Pak nastoupil Country 
Cocktail, který jako vždycky potěšil 
nejen vzpomínkou na písně legendár
ních Zvonků ze sedmdesátých let mi
nulého století, ale i písněmi Milana 
Chladila v bluegrassovém kabátě.

Dalším v pořadí bylo jam sessionové 
sdružení Highway 40. To je seskupení, 
které vzniklo původně jen za účelem 
natočení CD, kde hraju na banjo.

V podstatě to ani nemělo mít žádné pó
diové pokračování, ale musím přiznat, 
že jsem neměl chlapcům za zlé, že mě 
přemluvili, abychom se ještě letos ně
kolikrát předvedli bluegrassovým příz
nivcům. Každopádně na DoModra se 
nám hrálo skvěle!

Po nás šel na pódium Madalen. Moc mě 
potěšilo, že jsem se po mnoha letech za
se potkal s Katkou Holinkovou a Věrou 
Bartošovou, i když se obě už jmenují ji
nak. Zavzpomínali jsme na bluegrasso
vou dílnu v Pardubicích v devadesátých 
letech, kde jsem působil jako lektor přes 
základy bluegrassového zpěvu.
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Bluegrassové odpoledne zakončil Han
dl, kde působí basistka a zpěvačka 
Lenka Krausová z Vegetu, takže vlastně 
symbolicky festival zahajovala i za
končovala. Festival se opravdu vydařil, 
pořádající Veget měl při výběru kapel 
šťastnou ruku (jako ostatně vždycky) a 
nezbývá, než se těšit na DoModra 2023.

                  Petr Žižka

Následovala slovenská skupina LTT  
lidé kolem mandolinisty Pavla Daňa, 
kterého znám z jiné vynikající slo
venské skupiny Blueland. Rozhodně si s 
Bluelandem nezadali. 

Frýda & Company je už taky léta zaběh
nutá skupina z Plzně s dobristkou 
(mimochodem velice kvalitní!) Albínou 
Pethsovou.

Předposlední kapelou byl Martinem 
Mikulášem znovu obnovený Royal 
Flush – je dobře, že se výborné skupiny 
znovu dávají dohromady, protože 
muzikanti léty jenom vyzrávají.

Mandolin party Vyšní Lhoty, 23. 7. 2022
V Horné Porubě mne bratři Zielonkové pozvali na Mandolin party. Vzpoměla 
jsem si, že jsem tam byla pozvána kdysi dávno před mnoha lety, ale bohužel mi 
to tehdy nevyšlo. A už jsem o tom dál neslyšela. Na besedě o bluegrassu v 
Karviné v předvečer festivalu Bluegrass Dokořán se Mlok o této akci párkrát 
zmiňoval, tak jsem si řekla, letos tam určitě musím jet.

V roce 2013 jsem se na festivalu 
Bluegrass džem dozvěděla, že právě na 
tomto místě se dříve konávala ta 
legendární Mandolin party. Také jsem 
tam poprvé viděla kapelu Red and 
White s bratry Zielonkovými a byla 
jsem z nich nadšena. Ve Slezkých 
Beskydech se mi moc líbilo, ráda jsem 
se tam vrátila ještě v letech 2014 a 
2016. To už se areál pěkně vylepšil. 
Kulisy připomínající americké pohra
niční městečko někde na divokém 
Západě prý právě pro Mandolin party 
před mnoha lety namaloval kamarád z 
Karviné Josef Jeppe Bankó.

Letos mi tedy štěstí přálo a já se tam 
konečně dostala. Nedalo mi to a vyzpo
vídala jsem Mloka, abych se o tomto 
festivale dověděla trochu víc. 

Třeba vás to také bude zajímat, a tak 
pokračuji jeho slovy dál. Kdo chce, 
může to přeskočit.

„V Karviné začal v roce 1974 fungovat 
Folk & country klub, který v rámci své 
bohaté činnosti roky pořádal např. 
republikově populární hudební pře
hlídku ,Zpívající totem‘, Bluegrassový 
festival na Ostrém, soutěžní přehlídku 
protestsongů ,Černá růže‘ či se orga
nizačně výraznou měrou podílel na 
zajištění oblastních a také krajských kol 
festivalu Porta. Také díky této činnosti 
se v Karviné postupně vytvořilo zázemí 
pro rozvoj bluegrassu, postupně vznikly 
skupiny Bowle, Unce či Drops a také 
úspěšně rostl počet bluegrassových 
příznivců...
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Z důvodu dlouhotrvající rekonstrukce 
budovy, ve které měl FCK své působiště 
(klubovnu si tehdy členové FCK z velké 
části vybudovali vlastními silami..) se 
těžiště bluegrassového dění přesunulo 
do nově vzniklého Klubu ,Majka‘ teh
dejšího ZK ROH Dolu 1. máj, ve kte
rém velice rychle vznikla samostat
ná ,Bluegrassová sekce‘, sdružující kar
vinské muzikanty, vyznavače a příz
nivce bluegrassu.

Stěžejní akcí této sekce se v roce 1983 
stala přehlídka Mandolin party, která se 
velice rychle stala mezi příznivci bg v 
celém tehdejším Československu velice 
populární a to nejen díky své muzikant
ské úrovni, ale také např. oceňováním 
nejlepších mandolinistů, tradičně sty
lovou výzdobou, působivými plakáty, 
celkovým organizačním zajištěním a 
pochopitelně také skutečně nadšenou 
bluegrassovou atmosférou, která na akci 
pokaždé vládla.

S různými perepetiemi se karvinským bg 
nadšencům dařilo tuto akci udržovat při 
životě až do roku 1995, kdy se kapitola 
pořádání Mandolin party v areálu 
Kamenité na několik let uzavřela.

V této době již také (z celkem pocho
pitelných důvodů) již klub ,Majka‘ 
neexistoval, takže se karvinští příznivci 
bluegrassu (ale také country, folku či 
trampu) soustředili kolem vzniklého 
malého baru a posléze prostorné hospo
dy Country style, kdy se díky jejich 
aktivitě první pokus o navázání na 
historii Mandolin party konal v roce 
2003 v Karviné. Tento pokus byl tak 
úspěšný, že se další dva ročníky (2004 a 
2005 ) této přehlídky opět konaly ve 
Vyšních Lhotách.

Poté opět nastala několikaletá pauza a 
další tři ročníky se v letech 2009  2011 
konaly v prostorách u karvinské restau
race Oáza. 

Endless Road
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Poté opět populární ,Mandolína‘ řadu 
let žila jen ve vzpomínkách jejich 
přímých účastníků  ať již muzikantů či 
diváků.. No ale i díky nástupu mladé 
bluegrassové generace se poslední po
kus o reinkarnaci konal loni opět na 
Kamenitém. Ukázalo se, že je na co 
navázat, že přes ty uplynuvší roky si 
Mandolin party mezi kapelami a vyz
navači bluegrassu stále udržuje svou 
dobrou pověst…“

Tak a můžu pokračovat. Mandolin party 
od loňska organizují bratři Marian a 
Adam Zielonkovi společně s nestorem 
karvinského bluegrassu Ladislavem 
Toresem Bilinským.

Festival vypukl ve tři odpoledne. Na 
scénu nastoupila řada přítomných mu
zikantů a předvedli nám skladbu Hanka 
Williamse Hey, Good Lokin‘. A pak se 
již slova ujal Josef Mlok Grim. Všechny 
nás privítal na letošní právem česko
slovenské přehlídce, které se zúčastnilo 
šest kapel, tři české a tři slovenské.

Zahájila ho skupina BG Styl, jak sami 
uvádějí bluegrass s lidskou tváří, která 
se silně postarala o rozvoj této muziky 
na Ostravsku. Kapela hraje ve stejném 
složení již 25 let. 

Na kytaru hraje a zpívá Láďa Duda, 
zaslouženě zvaný otec ostravského blue
grassu, banjo Jirka Mitrych, dobro Aleš 
Zegzulka, mandolína Libor Čenda Ce
nek a kontrabas Kamil Méďa Tománek. 
Již dlouho se neorientují pouze na tra
diční bluegrass, ale mohli jsme od nich 
slyšet i ragtime a country. A v reper
toáru mají dokonce i folklorní okénko. 
Jejich nejsilnější stránkou jsou ale do
dnes gospely. Kapela na oplátku také 
přivítala moderátora Mloka, držitele 
Zlaté Porty, jako otce všeho, co se na 
Ostravsku v této muzice děje. Jejich 
první písnička byla No Hiding Place 
Down Here. Láďa Duda nám zazpíval 
Kentucky Girl. Následovala spousta dal
ších, jedna hezčí než druhá. Také mne 
potěšili výborným dobrem. Uprostřed 
jejich vystoupení se přihnala bouřka. A 
oni se pokoušeli rozehnat mraky instru
mentálkou Na motoru  kvapíkem od 
Františka Kmocha.

Když nám kapela zazpívala trampskou 
Houpy hou a pomalu přestávalo pršet 
připravili si pro mne nečekané pře
kvapení. Mlok mne zavolal na jeviště a 
představil mne obecenstvu. Přivedl mne 
do rozpaků, nerada totiž mluvím na 
veřejnosti. Radost mi ale udělali tím, že 
mi věnovali písničku Angel Band...

Skupina FEST
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Další v řadě byla má oblíbená slovenská 
kapela Funny Beans. Ač existují teprve 
čtyři roky, moc jim fandím, jsou fakt 
výborní. Prý se včera zúčastnili sešnu  
kde bych určitě taky ráda byla  a trval 
skoro do rána... Ale únava na nich vidět 
nebyla. Vynikající housle Michala Ko
váče, kytaru obsluhuje a krásně zpívá 
známý výrobce mandolin Martin Hla
vatý, druhou kytaru hraje Robert Oravec 
a na mandolinu obsluhuje a zpívá Duško 
Zapalač. Jako posila na base se nám 
tentokrát předvedl Sancho Tomka z 
Bluelandu. Nejen já je mám moc ráda, 
ale přijela za nimi i početná delegace 
fanoušků z Horné Poruby.

Další v řadě byla kapela již nahoře zmí
něná: Red and White. Předvádí bluegrass 
trochu jinak, než jak jsme zvyklí, s pořa
dateli, bratry Zielonkovými  s Marianem 
(kytara) a Adamem (mandolina). S nimi 
hraje na baskytaru, zpívá i písničky sklá
dá jeden ze zakladatelů karvinského FCT 
klubu Ben Konstantinidis..

Pozvali si na jeviště paní místostarostku 
Kamilu Kurkovou, které můžeme podě
kovat za to, že se s její podporou tady 
může festival konat, a předali jí kytku. 
Prohlásila, že se už těší na další ročniky. 
My pochopitelně taky.

Hoši hrají převážně vlastní tvorbu a le
tos se stali absolutními vítězi finále 25. 
ročníku regionální českopolskosloven
ské soutěžní přehlídky CWT muziky 
Moravský vrabec. Pro mne jsou fakt 
jednou z nejlepších kapel.

Jako bratrské duo bych je mohla přirov
nat k talentovaným bratrům Malinovým, 
Jahodovým atd. Již když jsem je pozna
la před devíti lety, ptala jsem se, po kom 
asi ten talent mají... Mlok mi prozradil, 
že jejich táta Marian hrál na banjo v ka
pele Pastoři, kde jejich maminka Zdena 
zpívala. 

Tak jak je vidět, jablka nepadla daleko 
od stromu. Moc jim fandím! A jejich 
vystoupení bylo vynikající.

Další kapela Endless Road z východní
ho Slovenska pro mne byla premiérou. 
Letos prý úspěšně vystupovali na 
EWOB v Holandsku. Někteří je možná 
taky viděli nedávno na festu Dobré 
rybníky na Slovensku. Založena byla v 
roce 2019. Jejich repertoár tvoří vlastní i 
převzaté písničky. A to nejen od blue
grassových interpretů, ale upravují si i 
současnou populární tvorbu pro své 
nástroje. Chtěli by se prosadit na blue
grassové scéně a dokázat, že i na vý
chodním Slovensku má tento styl svoje 
zastoupení i fanoušky. Hrají ve složení 
Martin Macejko (mandolina, zpěv), 
Tomáš Kulka (basa), Peter Kolárik 
(kytara) a Peter Henriczy (banjo). Jejich 
zpěvačka a houslistka Eva Koláriková 
má moc přijemný hlas. Rozloučili se s 
námi instrumentálkou Ralley Tatry. Pěk
ně se poslouchají a přeju jim, ať se 
jejich plány vyplní. Zaslouží si to!

Další skupina Fest! hraje podle svých 
slov silny ,fest‘ bluegrass. Také jsem je 
už dřív zažila v trochu jiné, výborné 
sestavě. Jejich jádrem ale zůstavaji 
bratři Zielonkové, na banjo hraje Petr 
Zlaták Goldman a na basu Marek Tomí
ček, který taky krásně zpívá. Vznikli již 
v roce 2015 a zakládají si na tom, že 
tvoří převážně vlastní hudbu s texty v 
češtině, aby si jejich posluchači užili 
nejen melodii, ale i rozuměli tomu, o 
čem vlastně zpívají. Každé jejich vy
stoupení je jiné a vždy nás mají čím 
překvapit. Patří již dávno k mým 
oblíbencům.

Poslední kapela  coby třešnička na dor
tu  byl mezinárodní Blueland. Ty jistě 
všichni z vás dobře znají, nemusím je 
představovat. 
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Tak zbývá poděkovat všem organizá
torům, Mlokovi, dobrovolným pomoc
níkům, kuchařům, obsluze na baru, 
zvukařům, přítomným muzikantům a v 
nemalé roli obecenstvu, že přijelo v 
hojném počtu a podporuje tak živou 
muziku. Část výborého sejšnu jsem sice 
ještě zažila, a mohla jsem tam i zůstat 
spát, ale... Nejsem na tom zdravotně 
zrovna nejlíp, a proto jsem po půlnoci 
odjela s Luckou od Adama a jejich 
maminkou k nim do Havířova. A Lucka, 
která mne už dopoledne vyzvedla na 
nádraží v Karviné, mne v neděli ráno 
opět zavezla na vlak. Tímto jí i Zdeně 
moc děkuji. Bylo to u vás moc fajn. Už 
se těším na příští rok!!!

Na fotky se jako vždy můžete podívat 
na mém FB profilu.

Ahoj, Lilka v Bülachu, 
           25. srpna 2022

Bratři Tomkové, Ralph Schut a již po
druhé jsem s nimi zažila jejich nového 
mandolinistu Milana Marka. Byl tam 
ale i ten původní Pavel Dano, který má 
zřejmě teď jiné povinnosti.

Po celou dobu festivalu stál vedle podia 
stolek se šesti zavařovačkami od okurek 
s názvy kapel. Do nich mělo obecenstvo 
příležitost hodit kuličku té kapele, která 
se mu nejvíc líbila a nakonec dostala 
cenu. Hádejte, kdo to asi byl? Obrov
skou flašku Bošácké slivovice a album 
Billa Monroea obdržel Miki Tomka z 
Bluelandu.

Mlok pak oficiálně ukončil tento nád
herný festival. A mohla začít ta druhá 
část večera, pofestivalová sejšn. Miki 
nám dal napít a byla moc dobrá.

O výborný zvuk se tradičně postaral 
Lukáš Ašek Falkus.

European Bluegrass Voorthuizen 
(26.-28.5.20222)

Tak jsme se po 4 letech nucené pauzy, kterou způsobil především covid, zase s 
Brzdaři (tentokrát už po osmé) podívali do holandského Voorthuizenu na EBV 
(v minulosti EWOB). Na cestu jsme vyrazili už ve středu 25. května v 8 hodin 
ráno a vzdálenost 890 km jsme zvládli za 10 hodin.

Na rozdíl od předchozích ročníků došlo 
letos k jedné významné a několika 
příjemným změnám. Ta významná byla, 
že Trefpunt, ve kterém se v minulosti 
odehrávaly hlavní koncerty, byl přemě
něn na testovací covidové centrum, 
takže se koncerty přesunuly do o něco 
menšího, ale příjemného sálu v budově 
De Eng, 1,5 km vzdálené od tradiční 
kempingové louky.

První z těch příjemných byla, že všech
ny kapely měly na hlavní scéně delší 
časový prostor, než v dřívějších letech – 
na rozdíl od striktních 25 minut čistého 
času to byla celkem hodina. No a další 
například, že tentokrát měly všechny 
kapely nárok na jedno teplé jídlo, což v 
minulosti také nikdy nebylo. Nevím, 
jestli všichni využili kuřecí na špejli s 
hranolky, kečupovomedovou omáčkou, 
majonézou a zeleninovou oblohou tak, 
jako my, ale rozhodně zaváhali, pokud 
si dali něco jiného.
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Na zpáteční cestu jsme se vydali v 
sobotu po 17. hodině, abychom se vy
hnuli případným nedělním zácpám na 
německých dálnicích. A taky jsme to 
zvládli o hodinu rychleji, než cestu tam.

Každopádně bylo velice milé po létech 
opět vidět známé tváře ze štábu i z 
autodopravy festivalu a samozřejmě 
muzikanty nejen z našich, ale i zahra
ničních kapel, se kterými jsme se už 
delší dobu neviděli. Takže pokud bude 
možnost, rádi se do Voorthuizenu příští 
rok podíváme znovu.

 
                   Petr Žižka

Ostatní věci byly již víceméně v tom 
kontextu, na jaký jsme byli zvyklí z 
předchozích ročníků. Spaní ve stanech 
nebo v autech, noční jamování na kem
pu, autodoprava kapel na hodinové gigy 
(dost jich bylo ve vzdálenějším Barne
veldu) a malé pivo (1/4 litru) za 2,75 €. 
Ale proč by za něj milovníci pěnivého 
moku nedali v přepočtu 70, Kč, že? ☺ 
No a kdo musel šetřit, mohl se v super
marketu Aldi, vzdáleném 5 minut cesty 
pěšky od kempu, zásobit plechovkovým 
Schulten Bräu (půllitr za 0,59 €).

Festivalu se letos zúčastnilo celkem 24 
kapel, z toho bylo osm z Holandska, dvě 
z Německa, po jedné z Anglie, Irska, 
Belgie, Francie, Maďarska, Švédska a 
Slovenska a sedm z českých (Portrait, 
The Vacuum Bell Band, Flastr, Milke
aters, BG Cwrkot, Sunny Side a my). 
Koncerty na hlavní scéně byly plánova
né každý den po osmi kapelách – v prv
ní části od 14 do 18 hodin a po přes
távce od 19:30 do 23:30.

Brzdaři na gigu v Barneveldu
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Všichni, kdo se blíž potkali s modrou 
trávou jako hudebním stylem, zhruba 
vědí, že začátky bluegrassu jsou spojeny 
se jménem Bill Monroe a s jeho kapelou 
The Bluegrass Boys. Znamená to, že 
všechnu hudbu této kapely můžeme 
označit stylově jako bluegrass? Převládá 
názor, že skutečná podoba stylu, který 
se potom dočkal napodobování, rozší
ření a uznání jako samostatná hudební 
forma, zazněla až v chvíli, kdy zvuk ka
pely doplnila úžasná banjová hra Earla 
Scruggse. Kapela už měla dva klíčové 
stylové prvky: dominantní a novátor
skou mandolínu Billovu   předtím tak 
na mandolínu nikdo nehrál, špičkové 
housle hrál Chubby Wise. Ve chvíli, kdy 
začalo být dominantním nástrojem pěti
strunné banjo hrané tříprstými rolly, to 
teprve dostalo ty správné grády.

Monroe v těch letech hledal zvuk, který 
by byl snadno rozeznatelný a tím zaru
čoval originální značku a hlavně větší 
komerční úspěch. Po období, kdy hrál v 
duu se svým bratrem Charliem v sestavě 
kytara a mando, zkoušel různé kapelní 
sestavy a kombinace nástrojů a také 
různé typy písní. Jeho pozdější výroky, 
že měl už dávno předtím v hlavě ten 
správný vzorec a hledal ten pravý blue
grassový zvuk kapely, nalezený pak s 
rollovaným pětistrunným banjem, ber
me s rezervou. Věci do sebe prostě ve 
správné chvíli zapadly.

Snadno se dohledá, že Earl Scruggs a 
Lester Flatt nastoupili do Billovy kapely 
v prosinci 1945. Jak zněla kapela posíle
ná o Flattovu kytaru/zpěv a Scruggsovo 
banjo na prvních zkouškách a vystoupe
ních této nové sestavy, nezjistíme. Nej
bližší zvukovou představu nám poskytují 
archivní studiové nahrávky asi po deseti 
měsících práce této sestavy. Monroeova 
kapela v letech 1945 až 49 absolvovala 
několik nahrávacích frekvencí ve studiu 
v Capitol Records v Chicagu – celkem to 
bylo šest nahrávacích dnů / sessions. 

Odpověď pro zjištění nejstarší BG písně 
nám poskytne seznam z druhého a 
třetího nahrávacího sessionu (v prvním 
a šestém byly jiné sestavy). Hudební 
historici uvádějí, že tyto dva nahrávací 
sessiony v září 1946 byly bez pochyby 
nejdůležitější v historii bluegrassové 
hudby, protože ustanovily základy dnes 
známého typického kapelního zvuku. 
   
Celkový přehled všech sessionů Blue
grass Boys u Columbie v Chicagu naj
deme v tomto odkazu:

První studiová nahrávka bluegrassu 
(16. 9. 1946)

The Third Columbia Session: 
Chicago, Illinois September 17, 1946

117 Will You Be Loving Another Man?
118 How Will I Explain About You?
119 Shining Path
120 Wicked Path Of Sin

109 Heavy Traffic Ahead
110 Why Did You Wander?
111 Blue Moon Of Kentucky
112 Toy Heart
113 Summertime Is Past And Gone
114 Mansions For Me
115 Mother's Only Sleeping
116 Blue Yodel No. 4

The Second Columbia Session: 
Chicago, Illinois September 16,1946
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https://www.discogs.com/release/126
2026BillMonroeAndHisBlueGr
assBoysTheEssentialBillMonroe
AndHisBlueGrassBoys19451949

Tady je k tomu poslechový odkaz – 
dvojCD s archivními záznamy: 

https://www.youtube.com/watch?v=
4_IEa9xhaM&list=PLJbe_hIuKTt
pjzneEhdxE_v3ICIbRDrU

(P.S.: pozor, v popiskách jsou faktické 
chyby)

Takže fanfára: první studiově nahranou 
písní se skutečným zvukem bluegrasso
vé kapely je: Why Did You Wander / 
16. září 1946.   Obsahově melancholic
ká píseň: „proč ses toulala někde pryč, 
když víš, že jsme byli vždycky šťastní v 
našem malém domku v horách“.

https://www.youtube.com/watch?v=
5_hyUGpXtDc

Dá se říct, že toto je první nahraný 
prototyp písně v bluegrassovým stylu. 
Je tam všechno: dvojčtvrťový rytmus s 
výraznou druhou dobou v rychlém 
tempu, obdivuhodně hrnoucí a vskutku 
převratné rollované pětistrunné banjo v 
podehrávkách i v sólu, energický plný 
dvojhlas (první, který kdy spolu Bill a 
Lester nahráli), strhující mandolína – 
poslechněte si!  i housle. K tomu Les
terovy Gruny na kytaru, které se také 
staly okamžitě stylotvorným prvkem. 
Muzikanti nebyli tou dobou žádní usa
zení starší pánové. Kapelník měl tehdy 
jen tři dny po svých 35. narozeninách, 
Lesterovi bylo 32 a Earlovi pouhých 
22(!). Mladistvá energie nebo „zvuk 
mládí“ je v tom cítit. Hlavní a uvol
něný hlas zpívá Lester, který je auto
rem písně, Bill přidává ostrý druhý 
hlas v refrénu.

Někdy zůstává ve stínu hlavních pickerů 
fakt, že také Lesterův kytarový dopro
vod hrál důležitou roli pro skvělý ryt
mus kapely. Předtím hrál Lester jako 
mandolinista v kapele Billova bratra 
Charlieho a rytmus byla jeho silná 
stránka. No a dalším megadůležitým 
elementem pro precizní a strhující 
rytmus celého kapelního zvuku byl 
basista Howard Watts, vystupující pod 
komediální přezdívkou Cedric Rain
water. Jak prohlásil odborník: „jeho hra 
přesná jako metronom poskytuje doko
nalý rytmický základ a zbavuje všechny 
ostatní v kapele naprosto jakýchkoliv 
starostí o to, kde leží hlavní doby.“

Bystrý čtenář si všimne, že jsme přes
kočili píseň Heavy Traffic Ahead. Sám 
Earl v rozhovoru potvrdil: ano, to byla 
první píseň, kterou jsme nahráli s Bil
lem ve studiu Columbia Records. 

https://www.youtube.com/watch?v=C
wvyNUemJdM

Bylo by fér ji započítat jako první, i 
když se najde dost puristů, kteří řeknou: 
to není bluegrass. Rytmus písně je na 4 
doby, řekli bychom rychlejší blues nebo 
ragtime. Forma je bluesová dvanáctka 
respektive čtrnáctka (mluvíme pořád o 
hudbě nebo už o pivu? ☺ s jedním li
chým taktem vloženým před subdomi
nantou a jedním před dominantou ve 
slokách. V instrumentálních sólech se 
drží normálních dvanáct taktů. Banjo 
nehraje typické rolly, ale skvěle synko
pované melodické prvky, které Earl 
používal často v písních bluesového 
typu, např. Foggy Mountain Special / 
Jazzing. Jsou slyšet i v další písni z 
téhož dne – Blue Yodel No. 4. Mimo
chodem tato píseň obsahuje hned v 
úvodu úplně první nahrávku Lesterova 
legendárního kytarového Grunu. 
 



42

Kdo věnuje chvíli času a poslechne si 
Session č. 1 a č. 6., zjistí s úžasem, že i 
když v obou zní banjo, Earlův picking 
představuje naprosto odlišnou úroveň a 
styl, než to co bylo v Bluegrass Boys 
před ním i po něm. Stringbean / David 
Akeman na sessionu č. 1 nějaké sólo na 
banjo má.  Rudy Lyle se časem vypra
coval ve skvělého banjistu, na sessionu 
č. 6 to tam ještě zdaleka nebylo. Proto 
nám z poslechu vyplyne líp než z teore
tického tvrzení, že teprve s Earlem to je 
ta kompletní kvalita a styl. 

Drobnou pikantností může být zjištění, 
že na sessionu č. 1 sestava nástrojů ob
sahuje akordeon, dokonce i v roli sólo
vého nástroje. Takže si všichni šprýmaři 
můžou odpustit poznámky, že předsedou 
české bluegrassové asociace je harmoni
kář – občasná narážka na další hudební 
dovednosti Petra Brandejse. Akordeon 
byl stěžejním nástrojem v Bluegrass 
Boys dřív než banjo!

Kdo by za první bluegrassovou nahráv
ku chtěl prohlásit píseň s trojhlasem v 
refrému, najde ji ve valčíku Summer
time Is Past And Gone, basista zpívá ten 
třetí hlas.Za vzor bluegrassového waltzu 
se dá brát dostatečně známá Billova 
autorská Blue Moon of Kentucky, která 
se později stala hymnou státu Kentucky. 

Překvapivě zjištujeme, že polovinu písní 
z úvodního nahrávacího sessionu této 
sestavy tvoří tříčvrťáky.

Ve skutečnosti prvními vydanými pís
němi z těchto studiových nahrávek na 
komerčním singlu byly dva rychlé valčí
ky – nahrávalo se hodně pro rádio a 
taneční formy byly žádané přednostně: 

Mansions For Me / Mother’s Only 
Sleeping (Columbia 20107 and Colum
bia 37294, released March 24, 1947)

Heavy Trafic Ahead vyšla na singlu až v 
červenci 1949.
 
Why Did You Wander zůstala nevydaná 
celých 30 let, najdeme ji až tady: 
Various artists  Hills & Home; Thirty 
Years of Bluegrass (New World Records 
NW 225), 1976.

Živou podobu Why Did You Wander a 
další písně s touto sestavou pak najdeme 
na nahrávkách, které se díky internetu 
vynořují z archivů, třeba:

https://www.youtube.com/watch?v=23
4x8fr8hjQ

The Bluegrass Boys
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Bill Monroe je matkou bluegrassu (v 
principu by dva otcové nic nezplodili, 
obrazně snad ano), výrazně přispěl 
zpěvným tenorem, skvělou mandolínou s 
bluesovými a rokenrollovými prvky v 
doprovodu i v sólové roli, novými sklad
bami, organizováním kapely i hledáním 
zvuku a muzikantů, novým kombino
váním hudebních prvků, novými písně
mi. Earl Scruggs je otcem, který dodal 
sice jen jeden hlavní prvek – pickované 
banjo, zato ten nejpodstatnější a od té 
chvíle dominující, který spojil mozaiku v 
ucelený obraz. 

Bill Monroe má pro populární hudbu 
širší význam. Jako autor Blue Moon Of 
Kentucky se zapsal do historie do dějin 
bigbítu ve chvíli, kdy mu jeho píseň 
trochu předělal do rockabilly stylu Elvis 
Presley. A zajímavá stopa se najde i ve 
zpěvu. Beatles se své ostré „americké“ 
dvojhlasy s kvartami a kvintami (viz 
třeba Ticket To Ride) naučili od ame
rických Everly Brothers, spojených s 
počátky country i rokenrolu, ti zase brali 
inspiraci od Monroe Brothers, Delmore 
Brothers nebo Louvin Brothers. 

Na závěr si můžeme pustit zvukem i 
obrazem nedávnou verzi Why Did You 
Wander, kde celá kapela kolem Thileho 
pietně cituje sólové pasáže Billa, Earla a 
Chubbyho – Noam, Chris, Brittany. Ukáz
ková úcta ke tradici si nepřekáží s čímkoli 
moderním, co dnešní muzikanti umí a 
vyjadřují taky.

https://www.youtube.com/watch?v=S
TAPnpQjQlA

            Michal Hromčík

Údajně nejstarší živou nahrávkou Blue
grass Boys s Earlem by mohla být: 
Little Maggie / 23. březen 1946, Grand 
Ole Opry, Nashville

https://www.youtube.com/watch?v=ur
aDyFU1zY8

Tady slyšíme poprvé Earlovo banjo s 
hlubokou strunou přeladěnou na C, i 
když jiné zdroje uvádějí Toy Heart jako 
první píseň s tímto laděním.

Krátké nahlédnutí do obsahu sessionu č. 
4 a 5 nám ukáže výkvět skladeb Blue
grass Boys, mnohé z nich patří dnes do 
zlaté pokladnice standardního reperto
áru bluegrassových kapel. Některé písně 
byly vlastní, jiné tradiční z regionu.

Wikipedické heslo říká, že bluegrass 
jako distingovaná hudební forma vznikl 
fakticky až ve chvíli, kdy se objevila 
druhá kapela s tímto stylem a odstar
tovala vznik dalších stylově podobných. 
Pak by se za první bluegrassovou stu
diově nahranou píseň považovala Molly 
And Tenbrooks, jak ji nahráli Stanley 
Brothers / 1948. 

Pro doplnění můžeme ještě nahlédnout, 
jak deset let před Columbia sessions vy
padala hudba Monroe Brothers na jejich 
první nahrávce z rozhlasového studia. 
Mladšímu z bratrů Billovi tady bylo 25 
a píseň má slušný drive. 

My Long Journey Home, únor 1936(!) 

https://www.youtube.com/watch?
v=v3mpsorJM2Q

Nedá se asi říct, že by Monroe vynalezl, 
vytvořil nebo založil bluegrass. S trochu 
nadsázky bychom mohli přefrázovat 
známou dějinnou poučku takto: 
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Na pátek večer byla avizována beseda o 
bluegrassu v Karviné s Josefem, Mlo
kem‘ Grimem, dlouholetým organizáto
rem hudebního a klubového života na 
severní Moravě, držitelem Zlaté Porty. 
Moc mne zajimá historie naší muziky a 
věděla jsem o této oblasti v podstatě jen 
z povídání a knihy Jiřiho Vondráka a 
kamaráda Fedora ,Ňufa‘ Skotala Legen
dy folk & country. Tak jsem tam jet 
zkrátka musela.

Michal Wawryczek mi slíbil, že mne 
vyzvedne na nádraží a ukáže mi trochu 
okolí. Už z vlaku jsem se divila, co je 
všude kolem vody, rybníků. A vše bylo 
opravdu zelené. Velký rozdíl proti jižní 
Moravě, kde převládá spíš žlutohnědá 
barva a vše je vyschlé na troud.

Michal čekal. Jeli jsem se podívat na 
šikmý kostel a pak na karvinskou Rivi
eru. Dala jsem si k nim věci, vyzvedli 
jeho mamku, podívali se na krásné ná
městí, zámek, před kterým stojí socha T. 
G. Masaryka, a dál nádherným parkem 
Boženy Němcové ke stanu v areálu 
Lodiček, kde se v šest hodin konala 
přednáška. Už tam bylo hodně známých 
a kamarádů.

Uvítal nás Josef Mlok Grim s Lukášem 
Rytířem. Během besedy jsem se dozvě
děla množství zajímavostí z dějin kar
vinského FCT klubu a bluegrassu.

Ukázali nám také spoustu historických fo
tek a diáků. Opravdu to bylo moc zajíma
vé a výživné Byla jsem moc ráda, že jsem 
se mohla toho pátečního večera zúčastnit.

Po přednášce pochopitelně následovala 
sešn. Začala část proslulé kapely Drops s 
nestorem karvinského bluegrassu, man
dolinistou Ladislavem Toresem Bilin
ským, zpěvákem a kytaristou Jirkou Špu
narem, a banjistem Luckym. A postupně 
se přidávali další muzikanti, jako Tomáš 
Vojtek, Vojta Nosek, Lukáš Rytíř atd.

Ráno jsme se všichni tři šli vykoupat do 
nádherného Karvinského moře u Darko
va. Je tam opravdu krásná krajina, nejen 
svou zelení trošku připomínající Irsko. 
Hoši mne pak odvezli na místo konání; 
chtěla jsem tam být od začátku a vidět 
po mnoha letech legendární kapelu Blu
egrass nova.

Opravdu nádherný areál na břehu jezera 
už se pomalu začínal plnit jak muzikan
ty, tak obecenstvem. Na podiu se shro
máždili všichni již přítomní muzikanti a 
společně zahráli dvě písničky. Tahle jam 
session oficielně zahájila ve dvě odpo
ledne celý festival.

První kapelou byla Bluegrass nova a 
moc mne potěšili svými starými hity z 
dob Newgrass Revival. Kapela vznikla 
již v roce 1974 a dvakrát vyhrála Portu.

Moc ráda jsem přijala pozvání Lukáše Rytíře, kterého znám ještě z dob 
karvinské teenagerské kapely Křeni, na první ročník tohoto nového festivalu, 
který se konal 8.  9. července 2022. Koukala jsem na pozvánku, kde stálo: 
„Český Telluride vás vítá! Přijeďte si vychutnat správnou hippiebluegrassovou 
atmosféru do unikátního prostředí nejzelenější části Slezska. Pečlivě jsme pro 
vás vybrali kapely a připravili spoustu doprovodného programu pro dospělé i 
děti.“ Probudilo to mou vrozenou zvědavost, a tak se rozhodla, že to musím zažít 
na vlastní kůži. V Karviné jsem ještě nikdy nebyla, a mám tam pár kamarádů.

Bluegrass Dokořán Karviná
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Bill Monroe je matkou bluegrassu (v 
principu by dva otcové nic nezplodili, 
obrazně snad ano), výrazně přispěl 
zpěvným tenorem, skvělou mandolínou s 
bluesovými a rokenrollovými prvky v 
doprovodu i v sólové roli, novými sklad
bami, organizováním kapely i hledáním 
zvuku a muzikantů, novým kombino
váním hudebních prvků, novými písně
mi. Earl Scruggs je otcem, který dodal 
sice jen jeden hlavní prvek – pickované 
banjo, zato ten nejpodstatnější a od té 
chvíle dominující, který spojil mozaiku v 
ucelený obraz. 

Bill Monroe má pro populární hudbu 
širší význam. Jako autor Blue Moon Of 
Kentucky se zapsal do historie do dějin 
bigbítu ve chvíli, kdy mu jeho píseň 
trochu předělal do rockabilly stylu Elvis 
Presley. A zajímavá stopa se najde i ve 
zpěvu. Beatles se své ostré „americké“ 
dvojhlasy s kvartami a kvintami (viz 
třeba Ticket To Ride) naučili od ame
rických Everly Brothers, spojených s 
počátky country i rokenrolu, ti zase brali 
inspiraci od Monroe Brothers, Delmore 
Brothers nebo Louvin Brothers. 

Na závěr si můžeme pustit zvukem i 
obrazem nedávnou verzi Why Did You 
Wander, kde celá kapela kolem Thileho 
pietně cituje sólové pasáže Billa, Earla a 
Chubbyho – Noam, Chris, Brittany. Ukáz
ková úcta ke tradici si nepřekáží s čímkoli 
moderním, co dnešní muzikanti umí a 
vyjadřují taky.

https://www.youtube.com/watch?v=S
TAPnpQjQlA

            Michal Hromčík

Tři zakladající členové v ní hrají do
dnes. Kytarista Vladimir Bican, bas
kytarista a zpěvák Pavel Joek Dokoupil, 
který žije střídavě v Holandsku a ban
jista Rudolf Hecl. Druhý hlavní zpěvák 
Gusta Vichta střídá kytaru s baskytarou. 
Nesměla pochopitelně chybět Joekova 
Good Women Love a slzičku jsem za
máčkla u Poměnek Milana Žourka...

Po nich nastoupila Loes van Schaijk, 
Holanďanka žijící v Česku, a její Aku
stičtí inženýři. Loni vyhráli ještě pod 
názvem Lus’s & Portu. To s nimi ještě 
hrála Anna Marie Hradecká na klávesy. 
Od té doby již sbírají pod novým náz
vem Loes & The Acoustic Engineers 
jednu prestižní cenu za druhou. Ti štast
nější z vás je mohli také zažít na Prázd
ninách v Telči na společném koncertu s 
Druhou trávou. Momentálně se jejich 
video Princezna drží na prvním místě 
hitparády Česká dvanáctka. Hrají pře
vážně svou vlastní tvorbu, Loes zpívá 
anglicky i česky. 

Její spoluhráči jsou multiinstrumenta
lista Michal Rudof Cádra, který mistrně 
ovládá mandolinu, akordeon i kytaru, 
píše vlastní písničky a krásně zpívá, 
Honza Bartošek je virtuos na housle. 
Tahle kapela jistě udělá díru do světa.

Také další kapela Vacuum Ball, hrající 
dle vlastních slov akustickou „america
na“ music, udělala nejen na mě hluboký 
dojem už když jsem je poprvé viděla na 
Kosodrevině. To bylo, myslím, v roce 
2016, tehdy ještě jen jako trio. Zde
něk ,Rohlík‘ Roh na banjo, zpěvačka 
Bára Preisslerová na kytaru a houslista 
Vojta Nosek. Moje přání, aby se k nim 
připojila na basu Bářina maminka Blan
ka Preisslerová, se mi záhy vyplnilo, tak 
teď již delší dobu hrají jako kvartet a 
mají i  vlastní tvorbu. Děvčata krásně 
zpívají a všem jim to moc jde. Obecen
stvo bylo nadšeno. Do bluegrassu mají 
pochopitelně poměrně daleko.
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Další kapela Blaf byla pro mne pre
miéra. Nikdy jsem o nich ani neslyšela, 
ač vznikli již v roce 1985. Jejich 
originalita spočívá v tom, že jako jediná 
kapela na světě zpívají bluegrass i 
country ve slezském nářečí, takže jim 
kromě místních skoro nikdo nerozumí. 
Ale slyšela jsem, že jsou tam velice 
populární a jejich koncerty se vypro
dávají stejně rychle jako od Jaromira 
Nohavici. Každopádně spoustu svých 
fanoučků roztančili před podiem a měli 
obrovský úspěch.

Když nastoupil Modrotisk, kapela z drs
ného severu, záhy se otevřelo nebe a 
začala bouřka. Ale v tom vedru to bylo 
vítané ochlazení. Dávno už nehrají je
nom lázeňský bluegrass. Myslím, že 
všichni z vás tuto již skoro kultovní 
kapelu dobře znáte, a tak se nebudu 
rozepisovat. Pochopitelne v ni exceloval 
Luboš Herman na foukací harmoniku. 
Obecenstvo se mohlo utleskat.

Další v řadě byla kapela The Jumper 
Cables, kde na kontrabas hraje také 
hlavní pořadatel ,Kovboj‘ Lukáš Rytíř. 
Kapelník, hlavní textař a zpěvák Michal 
Wawryczek hraje na pětistunné banjo, 
na mandolinu Michal Kunc a na kytaru 
Tomáš Juřena. Také tahle progresivní 
kapela, hrající převážně vlastní skladby 
se silnými aranžemi, je také ověnčena 
různými cenami. Získala mimo jiné také 
v roce 2014 titul Evropská kapela roku 
ve francouzském La RochesurForon. 
To s nimi ještě na basu hrával Pavel Tim 
Duda. Všichni pochopitelně krásně zpí
vají. Obecenstvo řvalo a chtělo přídav
ky…

Už se pomalu stmívalo, když na podium 
nastoupila bluegrassová smršť z Ostravy 
v podobě kapely Goodwill. Ti také nik
dy nezklamou a dokážou vytvořit bom
bastickou atmosféru. 

Kapelník a basista Laso zpívá a řádí se 
svou basou, až z něho pot stříká, spolu
hráči hrají jako o život. A lidi se baví…

Obecenstvo se trochu uklidnilo, když 
nastoupila poslední kapela Svaťa Kotas 
band Její vystoupení bylo výjimečné 
tím, že si nimi naposled zahrála a 
zazpívala Loes van Schaijk. Škoda ale, 
že se teď bude naplno věnovat jen své 
vlastní kapele. Krásně jim to s Janou 
Vojtkovou ladilo. Svaťovo jedinečné 
banjo i aranže prožívám již od dob 
Poutníků. Tomáš Vojtek píše nejen na 
Svaťovu hudbu nádherné texty a také 
pěkně zpívá. Snad poprvé, co jim odešel 
dobrista si s nimi na housle zahrál jako 
host Vojta Nosek z Vacuum Ball. Dou
fám, že kapela půjde dál… Moc jim to 
přeju.

Vše krásné jednou musí skončit, tak i 
tento festival, který jistě vejde do dějin 
jako prvni bluegrassrockový. Nehrála 
tam ani jediná tradiční kapela.

Nezbývá než poděkovat pořadajícím: 
Lukáši Rytířovi z Agentury Kovboj, 
iniciativě Dokořán a nadaci OKD, zvu
kařům a všem dobrovolným pomocní
kům. Také vystupujícím kapelám, fakt 
byly jedna lepší než druhá.

V přestávkách mezi kapelami jsem se 
snažila prochodit aspoň část tohoto 
nádherného areálu. Má to tam opravdu 
velký potenciál jak pro místní občany a 
rodiny s dětmi, tak i pro muzikanty. 
Jídlo dobré, Radegast tam tekl proudem.
Pochopitelně pofestivalová sešn byla 
vynikající; však se můžete podívat na 
mé fotky na FB. Muzikantů kolem 
půlnoci začalo pomalu ubývat, nejdéle 
vydrželi tři Michalové Wawryczek, 
Kunc a Cádra. A hráli jako bozi, 
vydržela bych je poslouchat do rána. 
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Tímto ještě děkuju Míšovi, který je také 
jedním z mých adoptivních synů ještě z 
dob Křenů za to, jak se o nás krásně 
staral.

Ahoj, Lilka v Bülachu,
16. srpna 2022

ALBUM
28.09.
01.10.
01.10.
07.10.
02.11.
04.11.
12.11.
26.11.
02.12.
09.12.
10.12.
18.12.

BG CWRKOT
05.11.
12.11.
26.11.

BLACJACK
10.12.
17.12.

POSVÍCENÍ V MODRÉM
12.11.

Kalendář akcí  2022

Městské slavnosti, 15:00  Výsluní
Soukromá akce, 14:00  Marienberg, Německo
Folkrockování Namodro, 18:00  Děčín
Karens Minde Kulturhus, 20:00  Kodaň, Dánsko
Koncert Album  Pivovar, 20:00  Beroun
Dvojkoncert, 20:00  Restaurace Vidov
Poslední slanění, 19:00
Festiválek, 20:00  Restaurace Třebsín
Vánoční koncert, 16:00  Altán, Chomutov
Vánoční koncert, 17:00  Marienberg, Německo
Vánoční koncert, 17:00  Oberwiesental, Německo
Vánoční koncert, 16:00  Altán, Chomutov

Velešín
Jablonec n/N.  Posvícení v modrém
festival Malinkej, Vlčkovice u Dvora Králové 

Jičín, Caffé Don Cortez
Velešín, vinárna Zlatá Růže

Eurocentrum Jablonec, 16:00  Zahrají: Rustic Robots, BG 
Cwrkot, BG Bazar, Barbecue, Nugget

Ale po druhé hodině se nás pomalu ale 
jistě snažili dostat odtud pryč, zhasla 
světla. A tak jsme nakonec také šli do
mů.

V neděli dopoledne nás po posledním 
vykoupání v Karvinském moři Míša 
odvezl na vlak. Michal směr Praha, já 
směr Brno. Byl to opravdu nádherný ví
kend a zase mám na co vzpomínat. Moc 
ráda se tam zase vrátím. 
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Studená, 12:00  Náves Jarmark
Třebovice, Ostrava, 18:30  Třebovický koláč
Kroměříž, 11:00  Výstaviště, Koncert
Pozlovice, 19:30  hotel Ogar, Přes 50 let v country
Broumov, 10:00  Mírové náměstí, Svatováclavské slavnosti
Český Brod, 19:00  KD Svět, Přes 50 let v country
Černošice, 20:00  Kino klub, Přes 50 let v country
Louny, 20:00  Loutkové divadlo, Přes 50 let v country
Žandov, 19:00  MÚ, Přes 50 let v country
Sedlčany, DK Josefa Suka, Přes 50 let v country
Hronov, Jiráskovo divadlo, 19:00  Přes 50 let v country
Hradec Králové, 20:00  Klub Lucie, Přes 50 let v country
Praha Modřany, 19:00  KC, Přes 50 let v country
Vlčkovice v Podkrkonoší, Obecní sál, Festival Malinkej
Ivančice, 19:00  Kino Koncert Country Vánoce
Brno Soukromá akce
Lomnice n. Luž. 17:00  Kostel Sv. Václava Country Vánoce
Benešov, 14:00  Masarykovo nám. Country Vánoce
Klatovy, 19:00  Náměstí Vánoční trhy, Country Vánoce
Jihlava, 18:00  Masarykovo nám. Country Vánoce
Zborná, 20:00  Hostinec U lípy Koncert, Country Vánoce
Hradec Králové, 17:00  Velké nám. Country Vánoce

Zlín, 15:30  Festival Setkání kytaristů, Park Komenského
Zlín, 19:00  Festival Setkání kytaristů, Zelenáčova šopa
Velešín, 19:00  Vinárna Zlatá růže 
             Aschau im Chiemgau (D), Adiaha's Bluegrass Camp
Frýdek Místek, 19:00  U Arnošta, křest CD
Ostrava, 19:00  Klub Heligonka, křest CD
Hranice, 20:00  Zámecký klub, křest CD
Nové Město na Moravě, 19:00  Dům kultury, křest CD
Jeseník, 19:00  Priessnitzovy lázně, Zrcadlový sál, křest CD
Plzeň, 19:00  Klub Vinyl, křest CD
Praha, 20:30  Malostr. beseda, křest CD, host Norbi Kovácz
Boskovice, 19:00  Zámecký skleník

POUTNÍCI
17.09.
17.09.
24.09.
24.09.
28.09.
14.10.
03.11.
04.11.
05.11.
09.11.
10.11.
11.11.
25.11.
26.11.
04.12.
08.12.
11.12.
17.12.
17.12.
18.12.
18.12.
19.12.

RADIM ZENKL & ONDRA KOZÁK
22.09.
22.09.  
06.10.
07.10.  09.10. 
19.10.
20.10.
21.10.
25.10.
28.10.
29.10.
30.10.
17.12.

Kalendář akcí  2022
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Prodám Dobro Squareneck se snímačem K&K Pure Resonator SB (cena 2200 
Kč bez montáže). Nainstalované mechaniky Kluson Lockheads v ceně 960 
Kč. Dobro má profi zvuk jak akusticky, tak na snímač a je v perfektním 
stavu. Nové struny GHS. Součástí je speciální, velmi dobře polstrované pouzdro 
pro Dobro. Cena 30 000 Kč. Možnost spousty příslušenství. Lze i bezpečně 
poslat. Milan Chvátal, tel. 602115009

Prodám dobro Paul Beard PBS Squareneck. Dobro pro hraní želízkem ve 
stavu jako nové. Rezonátor Paul Beard, pavouk USA #14. Díky tomu má Dobro 
zvuk profi nástroje s velmi silným zvukem. Nové struny D´Addaria. Součástí je 
originální uzamykatelný kufr se dvěma klíči. Cena 28 000 Kč. Lze i bezpečně 
poslat. Milan Chvátal, tel. 602115009

•

•

Servis
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Kytarista Martin Rezek v Uherském Hradišti organizuje zdarma pravidelné 
bluegrassové jamy pro mládež a hlásí: „po 5 realizovaných setkáních se nám 
schází zatím 2 kytaristi, 2 houslistky a jeden basista“, což je nepochybně úspěch. 
Více na https://kapelaprovsechny1.webnode.cz/
 
Radim Zenkl & Ondra Kozák chystají svou první desku! Bude na ní jejich 
vlastní tvorba společně s několika převzatými písněmi hudebně spřízněných duší 
z rodné země a tradiční skladby z obou břehů Atlantiku. Vše v osobitých 
aranžmá, za použití typických bluegrassových i několika dalších nástrojů. V 
bluegrassovém stylu, který je ovlivnil nejvíce, ovšem s přihlédnutím k jejich  
kořenům – proto Eastern Grass. Album vyjde v průběhu podzimu 2022 a můžete 
si ho předobjednat na jejich webových stránkach, budete tak mezi prvními, kdo jej 
uslyší. zenklkozak.com

•

•

Servis



51

Milí čtenáři,

považujeme BAČR za služebníka českého bluegrasu pro jehož rozkvět 
jsou klíčoví jak fanoušci, tak i kapely. Tyto dvě skupiny se v našem žánru 
samozřejmě často prolínají. Abychom podpořili kolektivní členství kapel (za 
500kč / rok s více výtisky BL zasílanými na jednu adresu), uvádíme zde jako 
malou reklamu jejich jména a webové stránky.

Petr BrandejsAlbum  www.albumband.cz

Asi tak  kapelaasitak.webnode.cz

Blackjack  www.blackjackband.cz

Bluegrass Cwrkot  www.cwrkot.cz

Blue Hat www.facebook.com/bluehathradeckralove/

Brzdaři  www.brzdari.cz

Direct  www.direct.webnode.cz

Grassroad  www.grassroad.cz

Handl  www.handl.wz.cz

Maňana BG band  www.mananaband.cz

Milkeaters  www.milkeaters.cz

Monogram CW  www.monogramcw.cz

Od plotny skok  www.odplotnyskok.estranky.cz

Poutníci  www.poutnici.cz

Ptačoroko  www.ptacoroko.cz

Topinqui  www.topinqui.com

Posledních zhruba 100 výtisků unikátního a výpravného sborníku k 50. Banjo 
Jamboree zbývá k prodeji! Neváhejte, Vánoce se blíží! Objednávejte u Petra 
Gärtnera petrgartner@tiscali.cz, tel.: 737 971 477. Cena: 250Kč + poštovné.

•

Servis



Uzávěrka BG listů č. 4/2022
je 15.11. 2022. Informace o svých akcích a články do 
BG listů můžete poslat Petru Brandejsovi na email :
brandejs.banjo@gmail.com. Redakce si vyhrazuje 
právo vaše příspěvky podle potřeby upravit. Staneli 
se tak, tento fakt uvedeme. Zároveň počítejte s tím, že 
není možné vám vaše příspěvky vracet.
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Čteš Bluegrassové listy někoho jiného?
Podpoř nás a staň se členem  viz str. 2.


